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Szükség van ifjúságunk 
növekvő közéleti ü,ést iartott 

hivatásérzetére 
a megyei egyetemi 
és főiskolai tanács 

Október 2-án délután a a főiskola ifjúsági szerveze- gítheti az if júság eszmei-
József Attila Tudomány- tei. A Szegedi Egyetemi Na- politikai nevelését és a moz-
egyetem KlSZ-klubjában pok, a Hazai Diákszeminá- galmi munka további fejlő-
tartot ta ülését a Magyar riurn, a vietnami szolidari- désének épp a politikai fel-
Kommunista Ifjúsági Sző- tási akciók, a Forradalmi világósítás tartalmasabbá té-
vetség Csongrád megyei bi- Ifjúsági Napok rangos prog- tele és módszereinek gazda-
zottsága mellett működő ramja megvalósításában gitása lehet az alapja, 
megyei egyetemi és főiskolai oroszlánrészt vállaltak in- Az első napirendi pont 
tanács. tézményeink s feladatainkat vi tá ja után Égető Emese, a 

Az ülésen az 1966/67-es jól teljesítették. Ugyanakkor KISZ Csongrád megyei vég-
évi egyetemi és főiskolai if- az akciók mellett s talán rehajtó bizottságának tagja 
júsági akcióprogram teljesí- azok hatására is tartalma- ismertette az 1967/68-as évi 
tését elemezte, értékelte a sabbá vált az alapszerveze- megyei akcióprogram terve-
tanács. A vitaindító referá- tek munkája , erősödött a zetét. 
tumot dr. Koncz János, a vezetés és a tagság össz- . 
megyei bizottság t i tkára is- hangja a mozgalomban. Re-
mertette. Elmondta, hogy a ferátuma befejezésében 
múlt tanévben a mozgalmi Koncz János utalt arra, hogy 
munka középpontjában az az ú j tanév, az 1967/68-as 
MSZMP IX. Kongresszusa évi mozgalmi akcióprogram 
anyagának, határozatainak hasonlóan sikeres megvaló-
feldolgozása és a KISZ VII. sitásához ennek a közéleti-
Kongresszusa előkészítésével társadalmi aktivitásnak a 
kapcsolatos teendők állottak, további erősödésére van 
Az alapszervezeti vezetőség- szükség. Szocialista társadal-
választó taggyűlésektől a munk számít az if júság se-
kongresszusig s azóta is sok gítségére, aktív részvételére 
jele van annak, hogy egyete- társadalmi-gazdasági ren-
mi és főiskolai hallgatósá- dünk ú j feladatainak meg-
gunk, KISZ-tagságunk tár- valósításában is. 
sadalmi aktivitása, közéleti A referátumot követő vi-
hivatásérzete megnöveke- tában többen foglalkoztak 
dett . Ezt mutattg és mutat- a következő időszak felada-
ja a taggyűlések élénk Vita- taival, elsősorban a Nagy 
szelleme, a sok-sok értékes Októberi Szocialista Forra-
és hasznosítható kezdemé- dalom 50. évfordulója meg-
nyezés, amelyek egyrészét ünnepléséhez kapcsolódó 
máris felhasználják munká- rendezvények előkészítésé-
jukban a 'vezetőségiek és a vei. A hozzászólók egyönte-
KISZ aktivistái. tűén hangot adtak annak a 

Rendkívül gazdag és sok- meggyőződésüknek, hogy a 
rétű programot teljesítettek KISZ az eddiginél sokolda-
sikeresen a két egyetem és lúbban és hatékonyabban se-

Orosz 

nyelvoktatók 

világszövetsége 
Szeptember elején Párizs-

ban megalakult a rasszisták 
világszerte vezete „Orosz 
nyelvoktatók világszövetsé-
ge" néven. Feladatául, mint 
a kiadott közlemény írja, 
azt tűzi maga elé, hogy elő-
segítse az orosz nyelv és 
irodalom terjedését és tanul-
mányozását 

A világszövetség elnökéül 
a neves csehszlovák rasszis-
tát, Frantisek Malir profesz-
szort választották. Alelnö-
kök a Szovjetunió és Fran-
ciaország tudományos életé-
nek képviselői lettek. 

Eredményesen dolgoznak a KISZ 
kari bizottságai 

tudományegyetemünkön 
A József Attila Tudo- dalmi munkában igyekeznek 

mányegyetem kari KISZ bd- kitűnni a kar kiszistái: egy-
zottságai az 1967/68-as tan- egy munkanapot ajánlot tak 
évben is a legfontosabb fel a vietnami nép megsegí-
egyeterm célkitűzést, a kom- tésére. a KISZ-szervezettel 
munista szakemberképzést kapcsolatot tar tó TSZ-
kívánják munkájukkal előse- be készenléti brigádokat 
gíteni. Munkatervében mind- szerveznek és részt vesznek 
három bizottság kiemelt he- a Szegedi Építőipari Vál-
lyen foglalkozik a Nagy Ok- lalat bontási tervének tel-
tóberi Szocialista Forrada- jesítésében is. Csak dicsérni 
lom megünneplésével. A lehet a kari KISZ bizottság 
Bölcsészettudományi Kar érdekvédelmi terveit: a La-
fiataljai a jubileumi ünnep- kásszerző Iroda megvalósí-
ségek keretében szovjet ka- tását. 
fonákkal és magyar inter- A y i l . kongresszus hatá-
S r i S t ó k k a l a k a r n a k r o v t a i n a k feldolgozását és 

megvalósítását, a politikai 
képzés kiterjesztését és ha-

H a té konyább tékonyságának növekedését, 
- , l - í j a szervezeti fegyelem to-
eraehveaeiem v á b b i erősítését, a fegyelmi 

. , , . , , eszközök következetesebb 
Ú j elgondolásokkal találko- a l k a i m a z á s á t j e l ö l t e k i fő 
zunk az érdekvedelem te- célkitűzésének a természet-
rületen is a bölcseszek mun- t u d o m á n y j k a r K I S Z b izott-
katervében: nagyobb figye-

Magasszínvonalú politikai nevelés 
orvosegyetemünk 

KISZ-alapszervezeteiben 
A hatékonyabb eszmei-po-

litikai nevelőmunkának, az 
alapszervezetek nagyobb ön-
állóságának jegyében készül 
az orvosegyetem KISZ szer-
vezete az ú j tanév feladatai-
nak megoldására. A SZOTE 
KISZ bizottsága ezidén csu-
pán javaslatokat tett az 
alapszervezeteknek a köve-

S* 
Az ú j akcióprogram nagy 

figyelmet fordít a marxista 
—leninista történetszemlé-
let kialakítására, a szocialis-
ta hazafiság elmélyítésére, 
az internacionalizmus erősí-
tésére: a külföldi utazáso-
kat, a „Diákok a harmadik 
ötéves tervért" mozgalmat 
egyaránt felhasználva cél-

telményrendszer kidolgozá- juk elérésére, 
sára. Ahogy Besenyi Sán- Az orvostudományi egye-
dor. aki szeptember középé- tem akcióprogramja a VII. 
tői kezdve hat hónapon át kongresszus szellemében tö-
dr, Annus János távollété- rekszik arra, hogy tervsze-
ben a titkári teendőket lát- rűbbé és tartalmasabbá te-
ja el, mondta: az alapszer- gyék a szervezeti életet. Az 
vezeteket dicséri az a tény, alapszervezetek taggyűlése-
hogy a javasolt követeimé- ken dolgozták és dolgozzák 
nyeken felül is vállaltak kö- fel a kongresszus anyagát, 
telezettséget. hogy a dokumentum irány-

Az eszmei-politikai neve- mutatása alapján, önállóan 
lőmunka teendőivel kapcso- érvényesítsék a mindennapi 
latban az akcióprogram ma- munkában. «. _ 
gasvonalú KISZ oktatási A kollégiumok kiemelkedő Ot Országban 

feladata lesz a szocialis-
ta kollégiummá válás 
meghirdetése, követel-
ményrendszerének kidol-
gozása és megvalósítása. 
Az Orvostudományi Egye-

nak számot a Kommunista tem KISZ Bizottsága leg-
kiáltvány 120. évfordulója fontosabb teendői között 
alkalmából szervezendő t a r t j a számon annak az al-
szövegolvasó kör, a Nagy kotó kapcsolatnak fenntar-
Októberi Szocialista Fórra- tását és további 
dalom jubileumára szer- amely az egyetem párt- és orvostanhallgatókat nyár5 

vezendő előadások és ve- állami vezetése s a szerve- cseregyakorlat keretében, 
télkedők. zet között kialakult. Jugoszláviában Nis, Ljublja-

Szputnyik 
Már tíz éve . . . 1957 október 4-én ujjongva je-

lentették a világ összes rádióállomásai, hír-
ügynökségei, öles betűkkel hirdették a la-
pok címoldalai a szenzációt: — emberi kéz 
műve, mesterséges bolygó kering a világűr-

ben. A szputnyik — orosz szó. Az első mesterséges 
bolygó, az első szputnyik szovjet emberek alkotása 
volt. 

ötvenéves a Nagy Októberi Szocialista Forradalom, 
ötven esztendeje épül, fejlődik, gyarapodik gazdagság-
ban, erőben, tekintélyben a világ első szocialista nagy-
hatalma. ötvenéves a szovjet tudomány, amelynek 
minden eredménye a világűr tanulmányozásában és 
meghódításában összpontosult. 

Lenin már a szovjethatalom első hónapjaiban fél-
vetette a tudományok, a tudósképzés széles körű fejlesz-
tésének szükségességét. Az 1918-ban elkészült legendás 
„Vázlatos munkatervben" is megkülönböztetett figye-
lem jutott a tudomány tervszerű irányítása kérdései-
nek. A polgárháború alig ért még véget, a romok el-
takarítása folyt, s a szovjet gazdaság megteremtésének 
emberfeletti erőfeszítéseket igénylő hősi napjai t élte-
dolgozta a szovjet nép, amikor néhány tudós már 
megállapította a bolygóközi közlekedés lehetőségeit 
tanulmányozó társaságot. 1925-ben Kievben már kiál-
lítást rendeztek a bolygóközi térségek kutatásáról és 
meghódításáról s két évvel később, Moszkvában nyílt 
meg az első Űrhajózási Világkiállítás. A világon elő-
ször 1929 májusában Leningrádban alakult tudomá-
nyos intézet, amelynek az elektromos és folyékony 
üzemanyaggal működő hajtóművek kidolgozása volt a 
feladata, s Gázdinamikai Laboratóriumnak nevezték el. 

Huszonnyolc esztendei szívós, szervezett tudomá-
nyos kutatómunka vezetett el 1929-től 1957 októberéig. 
Az első szputnyik, az első „Bip", óta bebizonyosodott 
a világ előtt, hogy a szovjet tudomány magasrendű 
szervezettségével, az erők tervszerű irányításával, 
egyes feladatok megoldására képes koncentráltságával 
felette áll a legfejlettebb kapitalista nagyhatalmak 
tudományos életének. A versenyben döntő vereséget 
szenvedett a tőkés világ tudománya. S hatásában, je-
lentőségében ez a verseny és a szocialista tudomány-
nak ez a győzelme messze túlnőtt azóta a tudományok 
szféráján: immár világpolitikai tényezővé hatalmaso-
dott. 

Nem véletlen az a kétségbeesett erőfeszítés, amivel 
az USA megpróbálta — mindeddig sikertelenül — be-
hozni lemaradását. Aki figyelemmel kísérte a két ve-
zető nagyhatalom versengését pontosan tudhatja, mint 
érték évről-évre a versengésben újabb és újabb vere-
ségek az űrkutatás terén az amerikai asztronautikát. 
Megsemmisítő az a fölény, amivel a szovjet asztro-
nautika rendelkezik az űrkutatási program szervezett-
ségét, részletes, tudományosan megalapozott kidolgo-
zását, csodálatos arányosságát és elrendezettségét il-
letően. 

zülettek nagy sikerek mindkét oldalon s vol-
tak már itt és ott áldozatai, márt í r ja i is az 
emberiség e minden eddiginél nagyratörőbb 
küzdelmének. Grissom, White és Power, il-
letve Komarov tragikus halála, hősi életál-

dozata épp oly emlékezetes momentuma lesz, marad 
mindig a világűr meghódítása napjainkban íródó tör-
ténetének, mint Gagarin első ürrepülése, mint Tye-
reskova, az első női űrhajós hőstette s mint a többiek 
feledhetetlen sikerei. 

S nevek és tények mögött a tervezők, technikusok, 
munkások névtelen sokaságának, a magát megnevezni 
nem akaró tudománynak a története ez, amely az 
atomkor és a világűr meghódítása küszöbén eredmé-
nyeivel bizonyította és bizonyítja, hogy méftó az em-
beriség történelme legfejlettebb társadalmi rendszeré-
hez, a kommunizmus építésének ú t ján járó Szovjet-
unióhoz. 

P. L. 

program kidolgozását terve-
zi. Az alapszervezetek a ta-
nult szaktárgyak világnézeti 
vonatkozásairól tartandó 
előadásokkal érhetik el ezt. 

Nagy érdeklődésre tar that-

Pezsgő, eleven mozgalmi élet 

Tovább gazdagodik az alapszervezetek 
munkája főiskolánkon 

lemmel aka r j ák kísérni a 
fiatal házasok anyagi hely-
zetét, és „A Mi Postánk" 
címmel a KISZ szoba mellett 
postaládát áll í tanak fel. 
amelynek segítségével, úgy 
vélik, mindig értesülnek 
majd a tagság véleményé-
ről, elgondolásairól. 

Kétezer hallgató 
tennivaló/a 

Elhatározták azt is, hogy 
bizottságot hoznak létre a 
nehezen beszerezhető jegy-
zetek, tankönyvek hallgatók 

A jogtudományi kar KISZ közti árúsításának lebonyo-
biaotteága immár harmad- lítására. Csupán néhány ki-
szór készül a valódi hagyó- ragadott gondolat, élképze-
mánnyá váló Ifjúsági jo- lés ez. Szép tervek. Megva-
gásznapok megrendezésére, lósításuk kétezer hallgató 
Emellett különösen a társa- érdeke. És tennivalója. 

A Tanárképző Főiskola kai, kulturális és sportmun-
KISZ szervezetében minden kájá t ebben a félévben 
tanév elején az a legnagyobb ugyanaz a nagy esemény 
gond, hogy a vertikális felé- kapcsolja össze: Október öt-
pítésű alapszervezetek mun-
kájába miként tudnak be-
kapcsolódni az elsőévesek. 
Erről beszélt Rigó Jázon ta-
nársegéd, a főiskola ú j KISZ 
titkára is. Arról, hogy még 
az átigazolások folynak, s 
emellett a felsőbbévesek leg-
nagyobb feladata: a gólyákat 
bevezetni a főiskola tanulási 
módszereibe, megszoktatni 
velük az ú j oktatási intéz-
mény s egyben újfajta moz-
galmi élet légkörét. 

Az alapszervezetek politi-

venedik évfordulója. Minde-
gyik alapszervezet bekapcso-
lódott a „Szovjet tudomány 
50 éve" mozgalomba, a „Ki 
tud többet a Szovjetunióról" 
vetélkedő küzdelmeibe, a rajz 
szakosok pedig a jubileumi 
plakátpályázatot kísérik kü-
lönös figyelemmel. 

Különösen sok munkát 
vállalt magára a magyar — 
történész alapszervezet: az 
ő rendezésükben kerül sor az 

Orvostanhallgatók külföldi 
nyári gyakorlata 

Július-augusztusban ö to r - na és Szkopje egészségügyi 
erősítését, szág látott vendégül szegedi intézményeiben, kórházai-

ban 4 hallgató töltötte gya-
korlatát. Bulgáriában Szó-
fia és Várna 10—10 hallga-
tót fogadott be a gyakorlat 
Időtartamára. Krakkó és 
Bialistok volt Lengyelor-
szágban 33 orvostanhallgató 
és 10 gyógyszerészhallgató 
otthona, míg az NDK-ba 
utazókat Lipcse kórházai, 
rendelőintézetei várták. A 
Szovjetunióba 10 orvostan-
hallgató és három gyógy-
szerészhallgató utazott elj 
akik Szeged testvérvárosá-
ban, Odesszában töltötték 
nyári gyakorlatuk napjait . 

A nyári gyakorlat mellett 
külföldi építőtábori munká-
ban való részvételre is al-
kalma nyílt az egyetem 
hallgatóságának. A Német 
Demokratikus Köztársaság 
három városában: Drezdá-
ban, Greizeben és Magde-
burgban összesen 48 orvos-
és gyógyszerészhallgató töl-
tött 1 hónapot az építőtábo-
rokban. 

tációs órákkal egybekötött 
előadássorozatra is. Novem-
ber 2-án az Arezzóban kitű-
nően szerepelt énekkarral 
együtt rendeznek műsoros es-
tet az ötvenedik évforduló 
jegyében. 

Az alapszervezetek munka-
tervéből nem maradhat ki az 
a sepeciálisan főiskolai fela-
dat sem, hogy a másodéves 
csoportok a különböző váro-
si iskolák úttörő szervezetei-
nek nyújtsanak segítséget. Űj 
elképzelés azonban, hogy a 
fizikai és történész alapszer-
vezetek tagjai a gyermekkli 

antifasiszta estre, a szovjet nika kis betegeit készülnek 
irodalmat ismertető konzul- korrepetálni. 



2 SZEGEDI EGYETEM 

Á kongresszus szelleme 
Az orvosegészségügyi szakszervezet egyetemi 

bizottságának tervei 
1967 — a kongreszusok Az elosztást a szakszerveze- letének átalakítása vontatot-

éve. E nyáron, a kongresszu- teknek kell ellenőrizniük, tan halad. Áll a könyvtár 
SOK nyarán gyűltek össze Bu- hogy a káderokkal nem el- újrarendezése, 
dapesten az orvosegészségü- látott intézményeket segítse Nincs kultúrterem, ifjúsági 
gyi szakszervezet képviselői, majd a létszámfejlesztés. k i u b A nehézségek ellenére 
hogy a párt IX, kongresszu- Ugyanakkor ez ú jabb fela- k o n e r e s s z u s által határo-
sa után, az ú j gazdasági datot is jelent: még fokozot- a a t a , h a . t a r o 

mechanizmus bevezetésének tabban kell a r ra ügyelni, z a t b a foglalt széleskörű po-
előestéjén tanácskozzék meg hogy a dolgozók megfelelő lltikai oktatást megvalósít-
az egészségügyi dolgozók ér- körülményeit biztosítsák. A juk. Októbertői kezdődően 
dekvédelmének időszerű létszámnövekedést figyelem- ¡iyen jellegű 
problémáit. be véve szorgalmazni kell a e i söSorban a 

— Mit jelentett o VI. kong- szociális létesítmények meg- ' , 
resszus az egyetemek és teremtését, ahol még nem mecnamzmus 
speciálisan a Szegedi Orvos- sikerült ezt elérnünk. 
tudományi Egyetem Számá-
ra? — ézzel a kérdéssel ke-
restük fel dr. Tényi Mária 
docenset, a szakszervezti bi-
zottság elnökét. 

Növekszik a hatáskör 
— Az egészségügyi szak-

szervezetek munkájá t is el-
sőrendűen befolyásolja majd 
a jövőben az, hogy növek-
szik hatáskörük. Több joga 
és több kötelessége lesz a 

Bérkérdések 
a napirenden 

Az orvosegyetem viszony-

ilven jellegű konferenciákon 
elsősorban az ú j gazdasági 

rendszeréről 
tar tunk majd előadásokat. 

Ű j kezdeményezésünk, 
hogy a középkáderek vala-
mint az orvosok továbbkép-
zésére konferenciákat ren-
dezünk, ahol a klinikák la-
borvezetői beszámolnak az 

latában a Dóm téri épületek ú j módszerekről, arról, hogy 
átalakításánál kell ügyel- a betegellátás érdekében mi-
nünk arra, hogy az eddig hi- ként lehet ezeket a módsze-
ányzó öltöző és ebédlő helyi- reket átadni más klinikák-
ségek biztosítva legyenek a nuk is. 
felújí tás után. _ A ]ÖVÖ szakszervezeti 

— Az orvosegészségügyi munkájának közelebb kell 
szakszervezet szívós mun- kerülnie a dolgozókhoz. Ho-

szakszervezeteknek. Legfon- kájánák volt eredménye töb- gyan remélik ezt elérni? 
tosabbnak azt a döntést tar- bek között az egészségügyi 
tom, amely szerint a szak- középkáderek fizetésrendezé- . . 
szervezet vezetőinek tárgya- se. Foglalkozik-e azóta a IWezeil 
lósokon tanácskozásokon szakszervezet bérpobiémák- szaUszervezeti napok 
nemcsak tanácskozási, de vé- K a í - ' 
tójoguk is lesz. — Szakszervezetünk a jö- _ októberben minden in-

Bizonyos kérdésekben ter- vőben azt ta r t ja legfonto- tézetben szakszervezeti na-
mészetesen még nem szülét- s a bbnak , amelyről a kong- pokat tar tunk. Ezeken részt 
hetett döntés, hiszen a szak- h f e i t é t G l e < . m ó d _ vesz a szakszervezeti bizott-
szervezetek feladatai kapcso- r e s ^ s ' ™ ™ l e S ™ d ságnak legalább három tagja, 
latban lesznek az u j gazda- ° a n 1S. 8 z o a z alsoka- g n e m m i n t m e g h í v o t t s 
sági mechanizmus teremtette derek: beteghordozók stb. be- udvariasan hallgató vendég, 
helyzettel. Altalánosságban rének rendezését. Ha a nép- Azért lesznek ott, hogy egyl-
mondhatjuk, hogy a szak- gazdaság fejlődése ezt lehe- kük beszámoljon a szakszer-
szervezetnek nagyobb akti- t ő v é t e s z i a k k o r j e l e n t ő s e n vezeti bizottságnak az utób-
vitast kell kifejtenie, de 1 a v u l h a t m a i d . e v óeví tó bi évekbeli végzett munká-
pontosan körülírni még nem ^ e s S f e járói, ame~yet eddig nem is-
tudjuk. Mindenesetre: a m u n K a ls- ^e™ tesszük le m e r t e k e lég«é a dolgozók, 
szakszervezeteknek köteles- a napiredről a fiatal orvosok Eddig a szokásos szakszer-
sége a dolgozókat felvilágo- bérproblámáját sem, de en- vezeti gyűlésekre kevesen 
sítani. A tények ismerteté- n e k megoldásához orszá"gos jöttek el. Most mi megyünk 
T Í H A í y ? S n e v Ő P 0 n í összefogásra van szükség. « dolgozókhoz felvilágosítani 
alakításával is sokat tehe- _ J j ^ ^ ő k e t , meghallgatni terveiket 

resszus az orvosegyetem 
szakszervezetének minden-
napi munkájára? 

— Munkatervünk már a 
kongresszus szellemében ké-
szült. Pontos határidőkkel, 
fokozott ellenőrzéssel is ha-
tékonyabbá akar juk mun-
kánkat tenni. Itt máris gátló 
tényezőnek bizonyulnak az 

A társadalom szolgálatában 
Egy kommunista tudós életútja 

HATVANHÁROM éves. épp úgy emlékezetes eszten- csolatos ú j megállapításain^ 
Életműve immár kiteljese- dő az életemben, mint ez a kat összegzi. Harmincöt évi 
dőben van A munka, amit mostani. Akkor védtem meg tudományos-, szervező és 
naponta végez, becsületére nagydoktori disszertációmat irányító munkám elismeré-
válna akármelyik 20—30 s neveztek ki „nem tanszék- sét éreztem abban, hogy 
éves fiatalnak. Társadalmi- vezető egyetemi tanárrá", májusban a Magyar Tudo-
közéleti tevékenysége példa- Akkor került nyomdába mányos Akadémiai levelező 
mutatóan sokoldalú s méltó munkásságon összegzése- tagjai sorába választot t 
része egy magasrendű hu- ként 1000 oldalas monográ- Munkámban mint tudós és 
manlsta, a társadalom szol- f iám „Az endokrin betegsé- mint kommunista sok támo-
gálatót életelvként h í r d e t j gek diagnosztikája és kor- gatást kaptam a helyi pár t-
és vállaló kommunista tudós élettani alapjai . Endokrin©- szervezetektől. Tagja va-
munkásságának. lógiával 1932 óta foglalko- gyök az MSZMP Csongrád 

Dr Julesz Miklós profesz- zom. azóta müvelem annak megyei bizottságának s eb-
szorral I sz. belklinikái dol- különböző területeit. Endo- ben a minőségben igyek-
gozószobában erről az élet- krinológiából habilitáltam, szem ott a szegedi tudomá-
műről beszélgettünk. Élet- abból í r tam doktori disszerta- nyos élet érdekeit minden-
műről és élethivatásról. Az ciómat. A felszabadulás óta ben képviselni, 
útról, amely négy évtizede harcoltam s h á r u l o k a ma- A SAALE MENTI Halle 
indult s nehézségeken, áttör- gyar klinikai endoknnologia v á r o s h e t e k e n á t ü n n e p e l t 
hetetlennek tűnt akadályo- elismeréséért. Amit elér- jüniusban. A Halle-i Luther 
kon, tragikus csapásokon, t e m . . . Magyarorszagon Sze- Márton Egyetem amely a 
megpróbáltatásokkal teli gfd a klinikai endoknnolo- r e f o r m ó c l ó fellegvárának a 
időszakokon keresztül töret- gla központja. Amit n e m . . . h í r e S ) W i t t e m b e r g i E g y e _ 
lenül vezetett máig. Hogy f m i k e p o Romániában, t e m n e k j o g u t ó d a v o ] t 

. _ . Csehszlovakiaban, Buiganá-
- Harmadéves egyetemis- b S z o v j e t u n i ó r ó i n e m u 

ta voltam _ emlekezik a b e s z é l v e , m ű k ö d n e k önálló T ^ t n ^ J 
kezdetre - amikor gyakor- endokrinológ.al klin'kák és f X t J L 
nok lettem a pesti egyetem t u d o m ó n y o s kutatóintézetek, nV„k t ^ n . k t f m - ^ n a 
élettani intezeteben Belgyó- M a g y a r o í s z ó g o n 1S l é t e s ü l : ^ t á t ü n n ^ t , t f r f " 
gyásszá a Koranyi-klinikan j ö n * i l y e n önáHÓ intézménye l ^ f j - U n n e p e l t e - J u n i u s 

UAruivtam motfom TWon. lö— 
* 

képeztem magam. Tizen-
nyolc év telt el azóta. S ad- ' „ I j 5 ^ ™ g 
dig? Kezdettől fogva arra ^ f f i * " Z T * " ? ™ "ergi Egyetemek 

között 
Hallet 

tünk az egyetemi vezetés 
megsegítésére. 

— Konkrét elképzelések 
közül mit emelne ki? 

— A kongresszuson hallot-
tuk azt is, hogy emelik a 
szakképzett egészségügyi ká-
derek létszámát. 1970-ig fo-
kozatosan tízezer dolgozóval 
bővül ez a létszám. Szá-
munkra ez rendkívül ör-

javaslataikat. 
Az orvosegészségügyi szak-

szervezetre nagy feladatoki 
várnak. Az eddiginél jóval 
bonyolultabb feladatok. Ne-
héz lesz az út a következő 
kongresszusig. A hetedik, 
amely visszatekintve az el-
múlt évekre választ ad ma jd 
sok olyan mondatra is, II- uizuuv uiiian. tt-s. ... 

vendetes tény, hiszen ez az építkezések. Kultúrfelelősünk f ^ f ^ ^ C S e t é s í 
egészségügyi munka minő- nem képes betartani a határ- l v e l z a ^ 
ségi javítását hozza magával. 
fciwilliiiilMMÍtM^ÍMÍiwH»MWtiwMMmw 

időt, hiszen a gazdaság épü- V. M. 

ünnepelték 
és a Witten-

u i B : «.«UCII.U1 1 U 6va « u « jelentősebbé váló orvosi tu- T s . ' ^so-cicmek egyesíté-
törekedtem, hogy ne marad- E n ^ k n a k \ klin kán s é n e k 1 5 0- évfordulóját. En-
jak el választott tudomány- amelynek v e ^ ő t e vagyok k e r e t é b e n . Wnius 22-én 
szakomban a fejlődéstől. Két y vezetője \agyoit, T , . i— — - — suiKuiuuau d íejiuuusiui. ivet «„aiix -..4x1.. választotta Julesz 
munkaszolgálat között 1940 - ^ *zort díszdoktorává Előzmények nélkül kezd- tem. 

profesz-
az egye-

i i " b : o l t a m Z D ^ o y z t 1 m l m e t ^ ^ ^ n ' ^ k o r T z e l jas voltam. Dolgoztam meg- g e d r e k e r ü l l e m N e m v o l t _ Németországban a há -
feszített erővel, nem hagy-
tam magam eltiporni. Tra-
gikus, nehéz időszakok? 
Igen . . . Szüleimet, egész 
családomat elvesztettem. 
Sír juk nincs, ahová virágot 
vihetnék. Csak az emlék 

könnyű dolgunk. Magyaror- ború óta kétszer tar tot tam 
szágon a vese- és keringési előadást — mondja ezzel 
kutatásoknak van nagy ha- kapcsolatban a professzor — 
gyománya. Eredményeink? mind a kétszer a Német De-
A kialakult jó légkor, a ki- mokratikus Köztársaságban, 
tűnő klintkui gáida, a kó- Tavaly — miután egyete-

„ „ , . . . , , vetkezetes és fegyelmezett münk és a halle-i egyetem 
van. Emlék amit nem tudok k o i l e k t í v alkotómunka ered- között testvéregyetemi 
A f A £ eltélejteni m é n y e i . A k l h l l k á n m i ó t a csolat áll fenn _ m e g W ^ 
v o ^ á w S l S r : m V a g y o k ' ^ « r - tak előadónak az o r v o s f f a -

t ö ± * J * ' I ° s J D t : . a sam nyerte el a tudomány kultas június elején rende-
celtudatos szorgalmat, a ko- d o k t o r a fokozatot s a í iata- zett ünnepi ülésszakára. 
ét tanultam"1 E ^ e / S f l a b b a k k ö z ü l - 1967 elején pedig S 

k i e t e S S ? ' os c l i t u d l ^ V a I ó l > a n t e k i n t h e t t í k - t « « " - kaptam A. Freye professzor-ványaimnak" további négy tói, a fakultás dékánjától, 
m a t ' i r most ál ott ahoi k e s ! ! t e t t e e l " O j t o t t a be ™lyben arról értesített 

„i '^n ¿ ^ L LJau kandidátusi disszertációját, hogy az egyetem díszdokto! 
Í L S r S J r f j f i f r T a V 8 l y decemberben jelent rai sorába kíván választani, 
hpn m e g K o v á c s do- Hogy ez milyen jelentős 
Kzdenem^ H ^ g ? S 2 m túl? ^ " í 6 1 k Ö Z Ö S e n í r t r 1 1 u n ' azt akkor 
w t r í n L S n ^ w k a n k ' monográfiám iölytatá- , t u d t a m meg. amikor az ava-
Nem tudom, talán hogy hit- s a . a , RnHnVHn tási U n n m » » n 
tem a emberekben . . . .0 „ , E-nHnWrin hPteoséaek t á s i ünnepségen elmondták, 

Hoev f Í L ^ I Í H «latC hogy a többszáz éves egye-Hogy gyógyítása és elméleti alap- , . k 
ez a hi t nem tört meg ben- i a r . D r . Faredin Imre es X h o n o r l c a u ^ o n £ s 
nem ott sem. Ez segített Tóth István v e ^ W c e " a , eTs^ m a ^ a r 

ÁLLOMÁSOK. Esztendők ^ ^ f r ^ t ^ v i kubftó mun o r v o s . a k i e z t a c í m e t e l " 
szívós munkában eltelt évek tó a lá hat evi kutetó nnun- r J Ó I e s e t t a k i t ü n t e -
a Rusznyák-klinikán. Onnan kánk eredmenyekent 20 tves ^ ^ e , l s m e r é s s a z k ü . 

professzor2^ ^ d h o ^ S é s m S v a ^ i v a ? i d ő s e n , amikor a dékán fe-
előtt j u l e s z _ a n 6 k szörösödésével kap-

niniailinniiUinillllilUiüililUiUninillilCT 

11. rész 
A másik megtisztelő cím, 

a Mini Kukorica tulajdono-
sa német lány. Rá különö-
sen jól illik a kislány meg-
jelölés, hiszen mindössze 
130 cm magas. Így még az 
egyébként is alacsony né-
met küldöttségből is kirí. 

— A kukorica két és fél 
méter magas volt- Legalább. 

Reigl Endre: tékvezetőineki Mérkőzést is 

leségemnek is gratulált, 
mintegy kifejezve: a fele-
ség. az élettárs, aki nyugodt 
otthont, kiegyensúlyozott 
családi életet biztosít, első 
segítőtársa a tudósnak, s 

így éltünk a táborban 
hol 

milyen rossz v o t a „kaja", megértik egymást. Előfor- szükséges volt 
- mert legeloszor ezt dúlt olyan is nem egyszer, így S z ő t t 

Én meg egy-harminc; Leg- J J ^ - ^ T ^ Z h o £ y m a g y a r u l ^ ' t valaki " - S 1 szépen 
feljebb. Logikus: ugráltam í t ^ ^ A f ^ t & k i e g y a z l o v ó k l á " y h ° z , példá- vécé? ' 
A rossznyelvek ugyan azt V® ^ epitotáborba enged- ul, hogy v á r j meg. Bár nem A kérdezett 
mondják, hogy létrán kellett ^ N ^ S ™ , ^ ^ é r t f " e ' ,a hangsúlyból még- arcát azt hiszem tökéletesen 
feltenni engem a kukorica fi ^ k ö v e t k e z t e t e t t . Peleit ts felesleges le im?. 

ráltam. Utána? K e ± t i i S M ^ S ^ ^ ^ 

o a 
vezettem így már láttam, legtöbbet ad ja ahhoz, hogy 
hoCTan kell belerúgni a lab- munkájá t zavartalanul, e red-
dába Hogy jól ment? Iste- ményesen végezhesse, 
nem," édesapám is focista A P E R G A m E N R E írt , 
volt. függőpecsétes díszes oklevél 

Ha ők voltak éjjel őrség- v i s s z a k e r ü l kerek tokjába, 
ben rettegett a tábor. Mi- E n s m e r é s és most m á r em-
c r t ? lék is. Ű j feladatok, ú j ten-

_ Első alkalommal össze- n tva lók következnek. Készül 
R«>dtük a száradó női min- a r akadémiai székfoglaló, 
denféléket. összekötöztük, a z előadás a Nagy Októberi 
aztán zsupsz, fel az egészet szocialista Forradalom 30. 

fiatalember f á r a Micsoda balhé volt évfordulóján rendezendő tu-
reggell Aztán mások is kö- d ományos ülésszakra. S 

kérdés 

Egy kis hangtan 

vették 
vosok 

a példánkat, 
például a 

Az or-
rinőket ú i a b b harcok és a k f életmű e két 

magamnak — 
megfelelő — 
c á t . . . — nagy nevetés fo-
gadja a bejelentést. És sok 
bólogatás. Ugyanis többnyi-
re a kukoricák nőttek ma-
gasabbra . . . 

a nevemnek hiányzik, én csak azt mon-
mini-kukori- d o m , hát hol lenne, meget-

ték a gyerekek! Váljon 
egészségükre! 

Az „ö" és az 

Komszomolisták 

Pista bácsi 
lánytábor 

tanultak. Közülük Darina i, " ^ , " " — " ü ' hangok denki megtalálta a saját 
Drdosova volt a legszorgal- u"ej- ^ s z e ! ' i n t e sohasem sí- lábbelijét. De ez már a tá-
masabb. r m U a s z l o v a k lányoknak, borozáshoz ta r toz ik . . 

— ÁDásor Hh,, — m„nH A n l a g y a r o k P ^ i g szorgal-
ja. S Í ' m ié r t ' Az még m a s a n ^ v ! t g a t t á k -
nem megy maavarul A ^ f g y s z e r v a l a k i « e g ú n t a és a 

ka Mária m e s é l i , ^ e l s f t ^ ú ^ 

legnépsze- ,7 T á F ' ^ ő T e ^ a ^ r c í n L 6 : S « » "SStett"TS 
legnepsze- k é p ^ s lányok-. Lakosztályuk rezett le. Még büszke is e ^ í t T t t hang ht íyet t J t \ 

h i t . . . Az 
hordták egy kupacba reggel- " T ' ^ , J e l e í á r ó 3 a > 

re. ó rák ig tartott míg min- m i n d c n k o r i lendítőereje. 
PAPP LAJOS 

Darina és társai 
A székkutasi volt kastély 

egyik szobájában laktak a 

Uj tanszékvezető 

főiskolánkon 
rűbb embere. Személyleírá- alapján ők" voltak az „urak", volt rá, hogy neki milyen és „u"t- használni. De az gyarországra. A táborozás-
sá- legalább 100 kilogramm, mégis mennyire irigyelték a sok címerje kadt. Aztán a egészségedre szó is leggyak- hoz fűzött reményeink tel-
nagyhasú, csupasziv bácsi, sátorlakó „egyszerű embere- tábor e g y ^ agronómus ve- rabban _ így hangzott: egész- j e s m é r t é k b e n valóra vál-

után már természetes, k e t " ! E l v é s r e ' 
ő volt a tábor f ő s z a - - í g a z l ' 

Ezek 
hogy 
kácsa. Nem véletlen, hogy 
a lányok közül mindenki di-
csérte az ellátást. 

— Én csak azt modom, 

a sátor 

A székkutasi tábor hatéves 
történetében először vettek 
részt a tábor munkájában a 
Szovjetunió komszomolistái. 

Örömmel utaztunk Ma- A m ű v e l 6 d é s ü g y i m l n l s s . 

ter dr. Pálmai Kálmánt, a 
Művelődésügyi Minisztérium 

7 . : , . ..." ^ ^ osztályvezető helyettesét f ő . 
m m i n d € n n a B Í ^ » W é r e z t ü k m a - t a n . r r á n e v 0 z t e tó ^ 

sporteseményre ^ ^ ™ g e T S a t ^ « ^ 
aP táborozás alatt. Lányok - J * ^ E z képzó Fő.skola I rodaim. 

. . . . ,, Tanszékének vezetésevei, 
ls biztos ól o g W W . F 5 1 s k o l á n k ü j tanszékv®. 
Akkor pedig uganazt mond-

az zetője — ahogy Darina ne- segedre! 
vezi „Lájoská" — Alaposan E g y 

- Az első napok nehezek I e t o , t a - ^ ^ " t á b u " x y ± , 
voltak, nem értet tük egy- Az eleven nyitrai kislány a táborozás alatt. Lányok 
más nyelvét. A nyltralak azonban más bonyodalmak- f iúk labdarúgó mérkőzést 
közül csak én beszélek ma- ha is belekeveredett magyar rendeztek, amelyen teljesan 
gvarul — mondja Judita szókincse miatt. Amikor — megérdemelten 4:3 arányban 

nem ráfizetés az ha bősé- Bonőova. — így én közvetí- jutalomképpen, mint a bri- a lányok _ diadalmaskodtak, hat juk, amit eddig hangoz- z e t ° í e október 1-től vette át 
ges jó ennivalót ' kapnak a tettem, jobb híján nedig gádverseny egyik részgyőz- A mérkőzés hose Judita érdemes volt öljön- a z I r odalml Tanszék mun-
táhorlakók. Ha éhes a gye- oroszul, vagy mutogatással tese — Mártélyra utaztak a volt,^akit hamarosan a^nyit- n l , _ f o g l a l j a ö s s z e a b r i . kájának irányítását, amely-
rek. kevesebbet dolgozlK. ez értették meg m a i k a t a lá- tanárképzősök Darina eler- rai Albert jelzővel tüntet te* g á d véleményét L i z a G r i . n e k e d d i g T u r á k J & n o s 
viszont már veszteség. Az- nvok. Most oedig? Beszél- kezettnek találta az időt ki. gorjeva brigádvezető. i s k o l a i d o c e n s v o u 
tán meg hazautaznak a ni ugyan továbbra sem tud- tudása fitogtatás ara. Annál - Egyike vagyok Cseh- iskolai docens volt megbi-
lánykák elmesélik, hogy nak egymás nyelvén, mégis is i n k á b b , . . . mert éppen szlovakia n G l labdarugo-ja- (Folytatjuk) zott, ideiglenes vezetője. j 



Az orosz nyelv 
és felsőoktatásunk 

Egy nemzetközi konferencia tanulságaiból 

Augusztus 25-én ért véget az a maga 
nemében első országos konferen-
cia, amelyet a Művelődésügyi Mi-

nisztérium, a Magyar—Szovjet Baráti Tár-
saság, a TIT, a SZOT, a KISZ KB, az Or-
szágos Pedagógiai Intézet és a Népműve-
lési Intézet rendezett az orosz nyelv okta-
tásáról a Nagy Októberi Szocialista For-
radalom tiszteletére. 

A konferencia többszáz résztvevője kö-
zött ott voltak a hazai orosz nyelvoktatás 
immár mindkét nemzedékének képviselői: 
a két évtizeddel ezelőtt a töretlen csapá-
son elinduló pionírokon kívül mindazok, 
akik részben az ő neveltjeik, részben ve-
lük együtt dolgozó munkásai e nagy poli-
tikai és kulturális fontosságú ügynek. 

A konferencia nemzetközi rangját mu-
tatta, hogy elnökségében és előadói között 
foglalt helyet több nagynevű szovjet, 
csehszlovák és német szakember is. 

(Csupán egy zárójel erejéig van hely 
elismerésünket kifejezni a rendező szer-
veknek és elsősorban a tanácskozásoknak 
hajlékot adó Marx Károly Közgazdaság-
tudományi Egyetemnek a példás szerve-
zésért, melybe az egyetem reprezentatív 
helviségein kívül beletartozik a résztve-
vők elhelyezése is a Hotel Universitas-
ban, az ügyes kísérő kiállítások összeállí-
tása — egészen a programot tartalmazó 
meghívó tipográfiai minőségéig.) 

Nagy mértékben számvető jellegű volt 
a tanácskozás. Csaknem két évtized múlt 
el azóta, hogy hazánkban szervezetten 
megindult a felszabadítónk nyelvének ta-
nítása. Az ezzel foglalkozók többezres se-
regének immár tudományosan is lemér-
hető tapasztalata, a mindennapi munká-
ban leginkább vitatott és megoldásra vá-
ró kérdések alkották a háromnapos ta-
nácskozás legfőbb anyagát, ugyanakkor 
természetesen felcsillantak a továbblépés 
távlatai is, csaknem minden referátum 
utalt a küszöbön álló feladatokra, az új 
igényekre és a kielégítésükhöz szükséges 
tudományos és módszertani erőfeszítések-
re is. 

A konferencia házigazdájának, Suara 
Róbert tanszékvezető egyetemi docensnek 
történeti áttekintő jellegű bevezető elő-
adása szemléletesen vázolta fel a megtett 
utat. Onnan, amikor néhány lelkes tanár 
kezdeményezése nyomán mintegy két és 
fél ezer középiskolás elkezdte, a cirillbe-
tüket sillabizálva, tanulni Puskin nyelvét 
— a mai helyzetig, amikor a különböző 
oktatási szinteken mintegy egymillió ma-
gyar foglalkozik rendszeresen az orosz 
nyelv tanulásával. De legalább ennyire 
jellemzi a változásokat az is, hogy a kez-
deti állapotokkal szemben, amikor a nyá-
ri, „gyorstalpaló" tanfolyamokon úgy-
ahogy kiképzett, a tanulók előtt — ahogy 
mondani szokás — mindössze néhány lec-
kével előbb járó tanárokkal kezdődött 
meg a tömeges oktatás, jelenleg 3 és fél 
ezer orosz szakos egyetemi és főiskolai 
hallgató készül négy, illetve öt éven át 
alapos stúdiumokon keresztül hivatására. 

Nem kevésbé érdekes kitekintésre 
s számkivetésre adtak alkalmat a 
moszkvai Lomonoszov Egyetem 

mellett működő Módszertani Kutatóköz-
pont igazgatója, Vitalij Kosztomarov elő-
adásában szereplő adatok is. Azt a meg-
állapítását, hogy egyetlen más idegen 
nyelv sem ismeri története folyamán a ta-
nulók számának ilyen rohamos mérvű 
emelkedését, szemléletesen bizonyították 
a — szándékosan — tőkés országok életé-
ből vett statisztikai adatok. Ha tíz évvel 
ezelőtt Angliában mindössze 40 iskolában 
tanították az orosz nyelvet (és ezek között 
mindössze kettő volt olyan, ahol ez úgy-
nevezett első idegen nyelv lehetett), a z ' 
idén már 890 iskolában van orosz nyelv-
tanár és ezek nagyrészében (kb. 500) az 
orosz lehet „az" idegen nyelv az érettségi 
vizsgán. Idézte a finn oktatásügyi mi-
niszter nemrégi moszkvai beszédéből azt, 
hogy jelenleg a három milliós ország 61 is-
kolájában van oroszoktatás, de ez a szám 
lehetne ötszöröse is, ha lenne elég képe-
sített tanár és tankönyv. A szomszédos 
Ausztriában egészen ez év februárjáig 
egyetlen olyan Iskola sem volt, ahol az 
orosz nyelv ún. első idegen nyelv lett 
volna. Nyártól kezdve viszont kormány-
határozat adta meg az orosz nyelvnek ezt 
a* polgárjogot az osztrák iskolákban. 
(Nem független ettől az a tény sem, hogy 
a Bécs melletti Eisenstadtban — állami 
égisz alatt — immár hetedik éve műkö-
dik olyan nyári egyetem, melyen az oszt-
rák, nyugatnémet, francia orosz szakos 
egyetemi hallgatók tökéletesíthetik nyelv-
tudásukat a jórészt Moszkvából és más 
szocialista országokból érkező anyanyelvi 
lektorok segítségével.) A szovjet tudo-
mány és technika közismert eredményei, 
az orosz nyelven olvasható tudományos-
műszaki produkció és (egyre nagyobb 
mértékben) a szépirodalom ezúttal a tő-
kés országokat készteti felzárkózásra a 
nyelvtudást illetően. 

A konferencia négy szekcióban és 
négy plenáris ülésen végezte mun-
káját. A szekciók a különböző ok-

tatási szinteket képviselték. Az általános 
és középiskolai szekcióban a legnagyobb 
létszámú oktatógárda tapasztalatalt álta-
lánosította a fele-fele arányban pesti és 
vidéki nyolc korreferátum, melyeknek zö-
me az országban már nem is kisszámú is-
kolai nyelvi laboratóriumok munkájáról 

számolt be. A tanárképző szekciókban a 
három egyetem és a négy főiskola orosz 
filológiai tanszékeinek képviselői osztot-
ták meg egymással közös gondjaikat — a 
történeti nyelvtan szemléletalakító szere-
pétől a magnetofon és diavetítő ösztönző 
jellegű alkalmazásáig. A szaknyelvoktatá-
si szekcióban az egyetemek, főiskolák, fel-
sőfokú technikumok, tanító- és óvónőkép-
zők lektorátusai tették közkinccsé leszűrt 
megfigyeléseiket, míg a felnőttoktatási 
szekcióban a különböző (TIT. MSZBT, 
szakszervezeti) önkéntes jellegű körök 
legjobb előadói hordták össze értékes 
mondanivalójukat. 

A plenáris ülések referátumai közül a 
legnagyobb érdeklődést egybehangzó vé-
lemények szerint V. G. Kosztomarov elő-
adása váltotta ki. Az általa vezetett, más-
fél éve működő kutatóközpont eddigi te-
vékenységéről és közvetlen terveiről szá-
molt be — és éppen a már elvégzett és 
most készülő munkák szoros aktualitása 
és lendületes tudományos nagyvonalúsága 
volt az, ami megkapta a hallgatóságot. 

A központ feladatául azt a magyaror-
szági oktatás számára sem közömbös te-
endőt jelölte meg, hogy segítséget nyúj t -
son az orosz nyelvet a Szovjetunió hatá-
rain kívül tanulmányozó és oktató szemé-
lyeknek és szerveknek. Ezt három fő for-
mában valósítják meg. 

Elsősorban tananyagok, tantervek 
stb. elkészítését vállalták. Mindez 
természetesen nem azonos az oro-

szok számára írt tankönyvekkel stb. hi-
szen különleges, éppen külföldiek számá-
ra szükséges és alkalmas szókincs és 
nyelvtani minimum gyakorlati elsajátítá-
sát elősegítő tananyagokra van szükség. 
Ilyen lesz pl. a felnőtteknek írandó tan-
anyagkomplexum, amely tankönyv, gya-
korlatgyűjtemény, olvasókönyv, diafilm 
és hangszalag (illetve hanglemez) egysé-
gében alakítja ki a résztvevők mintegy 
ezer szó variációjából, a gyakorlati élet 
legfontosabb szituációiban helytálló nyel-
vét. Kifejezetten külföldi országok szá-
mára készül az a 30 félórás műsorból ál-
ló tv-filmsorozat, mely életszerű jelenetek 
során „adagol be" 1200 szót oly mó-
don, hogy az ú j szavak ismétlődését maxi-
málisan biztosítja. (Pl. az első előfordu-
lás óráján tizenkétszer, a következőn hét-
szer ismétlődik minden ú j szó.) Ehhez a 
sorozathoz is kísérő könyv, a filmek szö-
vege írásban és hangban, valamint a fil-
mek fő kockáit tartalmazó diafilm járul. 
Nagy várakozás előzi meg a szókapcsola-
ti szótárt is, mely az orosz nyelv állandó 
kapcsolatainak rendszerezésével nyújt se-
gítséget a tanulmányozóknak — elsősor-
ban haladó fokon. Nagy szerepet szánnak 
az országismereti kiadványoknak is, me-
lyek a szovjet életforma, az orosz kultú-
ra, a mindennapi civilizáció aprólékos (és 
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nyelvileg ugyancsak alaposan szelektált) 
bemutatásával hozzák közelebb a szovjet 
emberek mai életét. 

A központ munkájának második fő te-
rületét nyelvészeti, nyelvpszichológiai ku-
tatások alkotják: olyan optimális oktatási 
módszerek kialakítása, melyek a különbö-
ző anyanyelvűek, életkori és műveltségi 
szintek, szakmai érdeklődés, a nyelvtanu-
lásra fordítható idő stb. figyelembevéte-
lével összhangba hozza az eredményeket 
a nyelvtanulásra fordított idővel, anyagi 
eszközökkel és energiával. Itt mindenek-
előtt a nyelv s t ruktúrájának funkcionális 
leírása a legsürgősebb, hiszen az eddigi 
tudományos leíró nyelvtanok csupán az 
anyanyelvűek szempontjából rendszerezik 
a nyelvi jelenségeket. Nem kevésbé fon-
tos a mai nyelvi usus és az ezzel kap-
csolatos normatívák megállapítása sem. 
Az ismert francia kutatásokhoz hasonló 
módszerekkel vizsgálják a mai beszélt 
orosz nyelvet és az ebből leszűrhető sta-
tisztikai törvényszerűségek nagyban meg-
határozzák majd az egész világon az orosz 
nyelvoktatás tartalmát. Fontos helyet fog-
lalnak el a központ által koordinált ku-
tatásokban a beszédmechanizmussal és a 
második nyelv appercepciójával kapcso-
latos problémák, elsősorban a bilingviz-
mus és az interferencia különböző jelen-
ségei. 

Végül az egyetem tudományos kuta-
tatóközpontja fogja össze a Szov-
jetunióba érkező külföldi orosz-

nyelvtanárok szakmai továbbképzését. Eb-
ből a célból komoly anyagi eszközöket 
kapott a szovjet államtól. Az eddigi for-
mák (nemzetközi oktatói szemináriumok 
stb.) mellett 1967. szeptember 1-től kezd-
ve állandó jelleggel kéthónapos tovább-
képzési tanfolyamok indulnak a szocialis-
ta országok oktatói számára. Ugyanezt 
szolgálja a központ kiadásában megjelenő 
RUSZKIJ JAZIK ZA RUBEZSOM (Az 
orosz nyelv külföldön) című évente négy-
szer megjelenő folyóirat, melynek kissé 
elkésett első számát éppen a konferenciát 
megelőző hetekben kapták kézhez a ma-
gyar előfizetők is. 

A plenáris ülések többi külföldi elő-
adói is fontos problémákat fejtegettek. 
Frantisek Malir egyetemi tanár (Prága), 
Kosztomarovnak a funkcionális gramma-
tikáról elmondott szavaihoz kapcsolódva 
szólt arról, hogy pl. a nyelvtan tanításá-
ban az „akadémiai" szabályok sok tekin-
tetben megnehezítik a nyelvi jelenségek 
megértését idegen anyanyelvűek számára, 
amikor a leírt alakokat helyezik előtérbe, 
jóllehet a filológia a nyelv szóbeli alak-
jainak a primátusa alapján áll. Tétele 
alátámasztására a ragozás tanításának új, 
morfológiai szemléletét mutatta be, mely 
amellett, hogy a nyelv pszichikai repro-
dukálásának jobban megfelel és kevesebb 

típust eredményez, és ezáltal könnyebben 
elsajátítható, a nyelv helyesebb képét is 
megteremti a tanulókban. 

Bertholdt Brandt, a berlini Humboldt 
egyetem tanára „A metodikai kutatások 
és a russzisztika" című előadásában tan-
széke kutatómunkáját ismertette, első-
sorban a lexikológia (internacionalizmu-
sok) és a nyelvpszichológia területén. 

Diana Furszenko, a moszkvai Lomono-
szov egyetem tanszékvezető docense an-
nak a tapasztalatnak a lényegét ismer-
tette, melyet a szovjet egyetemek és fő-
iskolák az utóbbi húsz évben szereztek, 
amióta először a népi demokráciákból, 
majd a tőkés országokból és a most fe j -
lődő országokból érkező hallgatókat tanít-
ják meg munkanyelvükre. E hallgatók és 
aspiránsok száma jelenleg mintegy 25 ezer. 

A plenáris ülések hazai előadói, 
amellett, hogy részletesen utaltak 
az általuk exponált kérdések „fej-

lődéstörténetére", elsősorban a jelenlegi 
gyakorlat legidőszerűbb elméleti kérdése-
it fejtegették. Banó István, az OPI t an-
székvezetője az írásbeliség és szóbeliség 
kérdéséről tett számos újszerű megálla-
pítást, leszögezve a szóbeli munkaformák 
elsődlegességét és a szótár alkalmazásá-
nak jelentőségét az oktatás minden szint-
jén. Kosaras István docens (OPI) az egy-
nyelvűség szerepét vizsgálta az orosz 
nyelv oktatásában. A különböző módsze-
rek értékelése tekintetében helyeselni le-
het azt a tételét, mely szerint az a mód-
szer a hatékonyabb, amely több beszéd-
lehetőséget teremt az illető idegen nyel-
ven. A tanácskozás résztvevői érdeklődés-
sel hallgatták ismertetését az OPI irányí-
tása alatt készülő egynyelvű orosz szó-
kapcsolati szótárról, Ferenczi Gyula, az 
MKKE munkatársa a magyar—orosz nyel-
vi kontrasztoknak az oktatásban való fel-
használásáról szólt. Papp Ferenc, a KLTE 
docense az alkalmazott nyelvészet és a 
russzisztika, és általában a nyelvészeti el-
mélet és az oktatói gyakorlat kapcsola-
tát több algoritmus bemutatásával érzé-
keltette. 

Balogh István, az ELTE docense egy 
mindeddig elhanyagolt terület, az orosz 
(illetve a magyar—orosz összevető) fone-
tika és intonáció terén végzett alapos 
kutatásairól számolt be. Előadásában 
országos szakmai közönség előtt első íz-
ben vázolódott fel e kérdéscsoport rend-
szere, ami annál is fontosabb, mivel — 
mint hangsúlyozta — a mondatlejtési 
hibák számos esetben még jobban meg-
nehezítik a külföldi megértését egy 
anyanyelvű által, mint a szoros érte-
lemben vett hangkiejtési hibák. Rend-
szere — remélni lehet — impulzust ad 
valamennyi nyelvi tanszék és lektorátus 
ilyenirányú munkája elindításához ls. 

Tálasi Istvánné, az MM főelőadója há-
rom, a legutóbbi időben elkészült okta-
tófilmet mutatott be, mint az audió-vi-
zuális oktatás leghatékonyabb eszközeit. 
Kölönösen nagy „közönségsikere" volt 
a népszerű tv-filmcsalád legújabb tagjá-
nak, melyben ismert színművészek ele-
venítettek meg — legtöbbször sikeresen, 
de mindig ötletesen — bizonyos nyelvi 
szituációkat. 

A konferencia jó alkalom volt a rusz-
szisztika magyarországi művelőinek egy, 
a problémákat átfogó, elméleti alapve-
tésre csakúgy, mint bizonyos gyakorlati 
eredmények bemutatására lehetőséget 
nyújtó találkozásra. A referátumok nyo-
mán a szünetekben kibontakozott viták 
máris számos új út lehetőségét villan-
tották fel. Ezek kimunkálása a hétköz-
napokra vár. 

Ügy gondoljuk, a szegedi felsőoktatá-
si intézményekben működő. csaknem 
félszáz orosz nyelvtanár munkája to-
vábbfejlesztéséhez nem lenne fölösleges 
folytatni a budapesti párbeszédet. Első-
sorban a szétszórt és még eléggé akado-
zó módszertani kutatómunka jobb ösz-
szehangolása nyerne ezáltal. Talán az 
sem megvetendő meggondolás, hogy a 
környék, elsősorban a számunkra egy-
részt „emberanyagot szállító", másrészt 
végzőseink számára „termőtalajt" adó 

i megyék pedagógusainak szakmai kvalifi-
kációja nagyon rá juk férő emeléséhez is 
hozzájárulhatnánk. Végül, de nem utol-
sósorban: igazán színvonalas szakmai to-
vábbképzést jelenthetne a tanszékek, 
lektorátusok nyelvtanárai számára egy 
egyetemközi állandó oktatói szeminári-
um létrehozása. 

¥ 
Rj% et rövid gondolattal fejezem be 
JLm. soraimat. Az egyik: a V. G. Kosz-

tomarov által említett, a közeljö-
vőben megalakításra kerülő „Az orosz 
nyelv oktatóinak világszövetsége" ma-
gyar szekciójának létrehozása hovato-
vább már több mint aktuális lehet, — 
amikor többek között az NSZK-ban és 
Ausztriában már működik hasonló ta-
gozat. 

A másik: szeretnénk remélni, hogy az 
első budapesti konferencia után a má-
sodikra nem újabb tizennyolc év ta-
pasztalatai nyomán kerül sor. 

FENYVESI ISTVÁN 

Jubilál 
tudományegyetemünk 

népszerű művészeti előadássorozata 
Tízéves a Collegium Ar- főiskolai tanár a forradalom ve Haydn, Mozart és Beet-

tium. Jubilál az ismeretter- képzőművészetéről beszél. A hoven munkásságával foglal-
jesztésnek ez az egyetemek képzőművészeti szekció má- kőzik dr. Nagy István, 
szerte közkedvelt formája, sodik előadását Vinkler Az Art Kino e félévben a 
Az alkalomhoz méltón az László főiskolai tanár ta r t ja szovjet film történeti fejlő-
idei év programját ünnepi az Ermitázs képeiről, majd désével ismerteti meg az ér-
est nyitotta meg október 2- 24-én dr. Pogány Frigyes deklődőket hat előadásban, 
án este nyolc órakor a Du- egyetemi tanár Leningrád A félév valóban ünnepi 
gonics téri épület aulájában, művészeti emlékeiről a har- programját két ünnepi elü-
ahol dr. Bolya Lajos nyugdí- madikat. adás egészíti ki. Előrelátba-
jas egyetemi tanár tartott október 31-én Hont Fe- t ó l a g n o v e m b e r 4-én egész 
ünnepi beszédet, s a Művelő- r e n c a Színháztudományi n a P ° s kultúrális program 
désügyi Minisztérium részé- in tézet igazgatója lesz elő- k e r e t é b e n bemutatják a 
ről megjelent Biró Vera is a d ó j a a forradalmi szovjet „Szentpétervár végnapjai" 
felszólalt. Bódás Péter, Ka- s z í n h a z a t ismertető estének c l m u f í l m e t , este pedig az 
rikó Teréz és Kemény Klió n 0 V e m b e r 14-én pedig Szántó Orvostudományi Egyetem-
mellett egyetemi hallgatók is J u d i t a Színháztudományi m e l közösen adnak műsort 
szerepeltek a műsorban. I n t é z e t főmunkatársa tart f. tudományegyetem kultura-

A tízéves jubileum idén előadást. Az amerikai szín- ] j s csoportjai. Október ve-
az ötven évessel találkozott házi életet ismerteti dr. Szé- gen vagy november elejen az oiven evessel laiamozou. «¡zínháztudo- rendezik meg tizeves Kor-
így lesz kettősen ünnepi az ¡ ^ S e ? ^gazgalóhe- «"> jubileumi estjét is, 
első félév műsorterve, hi- l y e t t g S e n 0 vember 21-én. amelyre a tervek szerint Sze-
szen októbertől decemberig y " gedre érkezik Benjámin 
a szovjet művészetről beszél- A zenetudományi szekció László, Moldova György, Sí-
nek majd az előadók. Októ- két utolsó előadásán novem- mon István, Somogyi Tóth 
ber 3-án dr. Káldi János ber 28-án és december 4-én Sándor, Váci Mihály és Ve-
igazgató a szovjet művészet- Hacsaturján, Prokofjev, Sosz- res Péter, 
ről, 10-én dr. Mezei Árpád takovics, Kabalevszkij illet- V. M. 
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A maradandóság mérlegéhez 
Főiskolánk és a szegedi képzőművészet viszonya 
a Nemzeti Galériában rendezett tárlat tükrében 

A idei szegedi nyár sikerének hullámai tetézték az ed-
digiekét. A falaink közt heteken át lüktető százezres áram-
lás mozgósításában a produkciók vonzerejével egyenérté-
kűnek minősíthető a vezérkar hírveréslélektani magasisko-
lája. Korszerűen szólva: a tömegkommunikáció teljes csa-
tornarendszerén át, betűvel, szóval, hanggal, képpel vették 
frontális támadásba a hazai és külhoni közfigyelmet. E 
„stratégia" egyik sikeres lépése volt a szegedi képzőművé-
szek jól időzített tárlata a Nemzeti Galériában. 

Huszonnégyen háromszázötven művel tették le kép-
zőművészetünk névjegyét a halhatatlanok csarnokában. 
Hogy ki áll e reprezentáns menet élén, a közepén, ki a 
sereghajtó, hogy az alkotásokban miként tárulkoznak stí-
lusok, áramlatok, ízlések, mesterek, példák, hatások, helyi 
ihletések vagy markáns egyéniségek, sehol másutt és más-
nál fel nem lelhető fénytörések, azt a szakmabeli értők 
feladata megmérni és kimondani. Miként azt is, hogy mit 
nyom a tárlat á latban képzőművészetünk értékének és 
rangjának országos tudomásulvételéért. Minket e sorokra 
csupán egy felismerés serkent. Nevezetesen az, hogy a hu-
szonnégy kiállító közül tizenhatnak köze van a Szegedi 
Tanárképző Főiskolához. Tíznek tanítványi, hatnak tanári 
minőségben, közel kétszáz műalkotás erejéig. 

Mosolyognivaló botorság lenne „lenyomozni" és „tet-
ten érni" a temérdek tanítványi alkotás érhálózatában a 
tanári impulzusok lüktetését, a „szellemujjak vonásait", 
vagy azokon át egy intézmény hatásának leszivárgását a 
város képzőművészeti életébe, és erőnek szakával bizonyí-
tani: íme, itt és itt világlik át a főiskola sajátos vízjegye! 
Mindez megfoghatatlan és mégis jelenvaló. 

E paradox tényt történetileg is hitelesíti a tárlat kata-
lógusának tanulmányírója, amikor kijelenti, hogy a szegedi 
képzőművészet jelen korszakának „kérdéseiben a Tanár-
képző Főiskola művészképző munkája hozott megoldást." 
ítélete csak tények alapján válhat evidenssé. Tényekért ke-
ressük meg a tanár t és tanítványt, ö k vall janak erről a 
munkáról s arról: mi köze van Szeged képzőművészetéhez 
főiskolájának? 

A tanár: Vinkler László, a rajztanszék alapítója, gyűjtő 
és kisugárzó centruma, alkotó művész, esztéta, oktató, neve-
lő, a szegedi „harmadik nemzedék" szellemi atyja, felkészíté-
sének mestere. Nem tudom, mi örökíti meg jobban: mélyen 
intellektuális és etikai tartalmú művészetének plaszticitá-
sa-é, vagy személyiségének hatása a tanítványok időtlen 
rezdületeiben? Az utóbbi irányból faggatom kérdéseimmel. 

Miben látod a Főiskola kisugárzó 
szerepét, művészképző munkájának 
jelentőségét? 

Elmosolyodik, f iókjába nyúl, előveszi legújabb tanul-
mányának kéziratát. „Szegedi festészet" címen most küldte 
a j,_Művészet"-nek. Rálapoz egy részletére. 

— A szegedi képzőművészet legújabb periódusa a felsza-
badulással kezdődik. A társadalmi átalakuláshoz intellek-
tuális rugalmassággal inkább a pedagógus művészek vi-
szonyultaK. Ügy látszik, az ú j társadalmi helyzetben, ha 
buktatókon keresztül is, mégis az elméleti munkában való 
gyakorlottság kellett. 

Az elméleti munkának eredményei mutatkoznak meg 
a „harmadik generáció" felkészítésének sikerességében. Az 
az analitikus, olykor laboratóriumszerű, kísérleti munka, 
amelynek (túlzás nélkül állíthatjuk) a Szegedi Tanárképző 
Főiskola műtermei voltak középpontjában, eszközöket for-
mált és utakat nyitott. Ide jöttek egymás után a harmadik 
nemzedék képviselői: Fontos Sándor és Hemmert János, 
Dénes János, Szűcs Árpád és Kovács Margit, Pintér József, 
Dér István és Zombori László, Veres Mihály, Popp György 
és Zoltánfi István, hogy csak az it thonmaradottak és a tá-
volabb kerültek közül csak a kiállításokon vissza-visszatérő 
Lóránt Jánost említsem. 

Jómagam, a tanszék alapító tanára, budapesti, római 
és párizsi tanulságokat közvetítettem. A korán meghalt 
Major Jenő nagybányai beállítottságú szemléletét hozta. Itt 
működött Kopasz Márta, a szegedi fametszőkultúra képvi-
selője, Buday Lajos is élete utolsó időszakában, itt került 
közelebb a szegedi gondolkodásmódhoz. Fischer Ernő bu-
dapesti áramlatot kapcsolt be a tanszék munkájába, annak 
azonban egy intellektuális, a szegedi kérdésfeltevésekre 
érzékenyen reagáló, innen is gyökerező változatát. A vá-
sárhelyi művésztelepről jöttek a legfiatalabbak: Szatmáry 
Gyöngyi és Lelkes István. Itt tanított meghívott előadó-
ként több féléven át Dorogi Imre, akinek működésével há-
rom nemzedék került egymással kontaktusba. Ide került 
át pedagógiai vonalról Cs. Pata) Mihály és Szabó Miklós, akik 
a második és harmadik generáció összekötői. A főiskolai 
műhelyből települt ki a kollektív műterem s lett önálló al-
kotómunkásság gócává, ahol Vlasits Károly képviseli a 
szegedi művészet folyamatosságát, egybelátva csaknem az 
egész évszázad szegedi történetét. 

A harmadik generáció, amely indításait a tanszéktől 
kapta, magával hozta i f júkorának alföldi tájélményeit és 
az alföldi nép bensőséges ismeretét. Így az az intellektuális 
munka, amely a tanszéket jellemezte, az alföldi urbánus 
hagyományt vezethette tovább olyan jövő felé, amelynek 
az alföldi élményvilágból táplálkozó fiatalság lesz a hor-
dozója ebben a városban. 

Tanszéki tevékenységed oktatói és 
nevelői részét tekintve, 
„ars poetiea"-d érdekel, azaz: didák-

nyéről. De a fiatalok legtöbbje személy szerint őt vallja 
mesterének. Hol a nyit ja e kötődésnek? 

— A kettőt nem lehet szétválasztani. A rajzoktatást a 
tárgy oktató jellege határozza meg. Magamat a művészeti 
kultúra közvetítőjének tartom, nem utánozni való példának. 
Igyekszem jól megérteni azt, ami a művészettörténet során 
létrejött, abból kiválasztani a legalapvetőbb alkotómódsze-
reket s azokat mind elvi, mind gyakorlati tekintetben meg-
tartani. Hogy úgy mondjam: a művészi alkotás nyelvtanát 
és stíltanát tanítom. Tanítványaim ezért rendelkeznek sza-
badon azzal, amit tőlem kaptak, ezért építhetik közvetlenül 
a maguk egyéniségét a tőlem kapott elemekből. Persze 
igyekszem segíteni az építkezésben is. Megpróbálom kita-
lálni, hogy mire törekszik akit vezetek és igyekszem össze-
válogatni a számára is szükséges előfeltételeket, kapcsola-
tokat, akár személyi kapcsolatokig menően is. Abban is tu-
dok segíteni, hogy elemzem munkáikat, így észreveszik, 
hogy amit csinálnak, hat is, és pedig nagyon konkrétan hat. 
Megszokják, hogy azt kell kifejezniük, aminek számukra 
értelme van, amit önmaguknak elhisznek, amit meghirdet-
ni hajlandók. Ebben már nevelői tevékenység lappang. 
Akinek „visszaolvassák" cselekedetei értelmét, tartalmát, 
nem bújhat el önmaga elől, állásfoglalása erkölcsi töltést 
nyer. 

A művészi munkát olyan életmegnyilvánulásra való 
törekvésnek tartom, amely rengeteg tanulás, gyakorlás, 
egyszóval felparcellázott résztevékenység nyomán időnként 
ú j ra meg ú j ra organizálódik, a teljes emberi személyiség 
megnyilvánulásává lesz. Persze nem szeretném, ha félreér-
tenének: a „művészi munka" még csak egy kategóriába 
való tartozás jelölése. Nem jelenti, hogy minden művészi 
munkálkodás jelentős művet eredményez. A kategóriához 
azonban ragaszkodom: nem vagyok hajlandó elvi korláto-
kat vonni tanárképzés és művészképzés közé. Már csak 
azért sem, mert a nevelőtendencia a művészetben erősebb 
is lehet, ha más jelleget is ölt, a tanár pedig nem nélkü-
lözheti az alkotó atmoszférát, ha nem akar rossz tanár lenni. 

Amíg művészi és pedagógiai hitvallását hallgatom, szo-
bája falának ékességét: Kerényi Károly portréját nézem s 
szinte őt vélem hallani. Ez a hitvallás a nyitja a kötődés-
nek. 

A nevelés akkor eredményes, értékei csak akkor va-
lósulnak meg, ha azok az emberek, akiknek felkínáljuk, 
magukévá is teszik, élik és továbbszármaztatják azokat. A 
mester és tanítvány termékenyítő viszonyát az azonos rez-
gésszámú rezonancia jellemzi. Erről két művésztanítvány 
így vall: 

— Művésszé alakulásomat — mondja Fontos Sándor — 
Vinkler Lászlónak mint barátnak és mesternek köszönhe-
tem. E kettős megjelölés lényeges szempont. Több nyarat 
nálam töltött, együtt festettünk nappal, este, meg hosszú 
órákat művészettörténeti kérdések megvitatására fordítot-
tunk. Az én esetemben (de tudok másokat is) egy igazán 
baráti kapcsolat mélyítette el a hivatalos órák stúdiumait 
Ebben azt hiszem, itt a tanítvány lelki-szellemi elevensége, 
reagálása mozgásba hozta magát a mestert is. így válha-
tott kölcsönösen termékennyé a tanítás és tanulás. Előadá-
sai soha nem lezárták az utakat, a haladást. Csak érzé-
keltették vagy megnyitották azokat a kapukat, amelyeken 
mindenkinek saját ereje, tehetsége segítségével kellett át-
jutnia. E dinamikus módszer serkentő, lelkesítő hatása sok 
akadályon átsegítette a tanítványt. A műalkotások elemzé-
se során az jellemezte, hogy a műveket nem holt termék-
ként, statikus valóságként kezelte, hanem az alkotás, illet-
ve a megalkotás visszakövetkeztetésével, vagy fordított 
mozgásával (analízis-szintézis), az újraátélés élményével 
belülről tárta elénk a művészit, az alig elmondhatót. 

— Vinkler Lászlótól többek között azt tanultam—mond-
ja Veres Mihály —, hogy a művésznek széles látókörrel, 
mélységes humánummal, nagy szakmai, filozófiai felké-
szültséggel kell rendelkeznie és tisztelnie kell mindenki-
ben az egyéniséget, ő nem akart szándékosan senkiből mű-
vészt nevelni. De emberi egyénisége, művészi hitvallása a 
pedagógusképzésbe is művészetet ültetett. 

Akiben meglátta a tehetség szikráját, azzal elmélyül-
ten foglalkozott. Hogy művészetemben a filozófiai problé-
mák és mély emberi tartalmak dominálnak, hogy ezek 
megoldásán és kifejezésén fáradozom, mesteremnek kö-
szönhetem. 

A tárlatot járván s így beszélgetvén, talán megvilágo-
sodik a kérdés értelme: mi köze van Szeged képzőművé-
szetéhez Főiskolájának? 

Az, ami a folyónak a tengerhez. Megfoghatalanul bár, 
de benne van. Alkotóeleme annak és segíti azzá lenni, ami. 

Dr. NÁNÁSI MIKLÖS 

ti kád és pedagógiád, informatív és 
formatív munkád vezérlő elve. 

— Művészképző munkánk eredményét látom a harmadik 
nemzedék abbéli törekvésében, hogy kontaktust keres az 
egyetemes művészet fejlődéstörténetéhez és be akar kap-
csolódni abba a folyamatba, amely a szocialista társada-
lom művészetét mint eredeti, helyi gyökerekből táplálkozó, 
de — és ez Szegedre talán inkább jellemző, mint a többi 
alföldi városra — szélestávlatú művészetet akar létrehozni. 

A válasz jellemző Vinkler Lászlóra: nem magáról be-
szél, hanem a tanszéki kollektíváról, az összműködés eredmé-

Országos közlekedési 
konferenciát rendeznek Szegeden 

Október 10—11-én a Mű-
szaki és Természettudomá-
nyos Egyesül-.tek Szövetsége 
Csongrád megyei szervezete, 
a Közlekedéstudományi 
Egyesület Közlekedésgazda-
sági szakosztálya szegedi 
területi szervezete Szegeden 
országos közlekedésgazdasá-
gi konferenéiát rendez. 

A két napos program elő-
adásait és vitáit két szekci-
óban rendezik meg. Az első 
szekcó a megyei tanácsháza 
tanácstermében tar t ja ösz-
szejöveteleit, amelyeken 
négy előadás mellett 17 elő-
re bejelentett hozzászólás 
hangzik el. A második 
szekció üléseit a MÁV Igaz-

gatóság tanácstermében ren-
dezik. Itt 5 előadáshoz 14 
bejelentett hozzászólás kap-
csolódik. 

A2 előadások és hozzászó-
lások elemzik a közlekedés-
irányítás, a korszerű közle-
kedés, a gazdaságos szállí-
tás legfontosabb problémáit. 
A konferencia október 11-én 
délben fejezi be munkáját . 

Szerepel a konferencia 
programjában a József Atti-
la Tudományegyetem Kiber-
netikai Laboratóriumának 
megtekintése is. Az itt folyó 
közlekedésautomatizálási ku-
tatásokat Muszka Dániel, a 
laboratórium tudományos 
osztályvezetője ismerteti 
majd a vendégekkel. 

LEANYPORTRE Koszta Rozália festménye 

tJj költök, új versek 
Szeleczky Klára: 

A repülőgépek most szálltak fel az égbe, 
A haját most fésüli egy lány, 
Es holnap talán egy orvos 
Neki ír recepteket. 
Ilyen jégkockákba nem szabad sziveket vésni 
Űszó jéghegyekről ordítok, 
Rámmosolyog és befogja fülét. 
A napok végén senkise jön. 
Fekete vásznak omlanak nyakamra. 
Ne temess el, gyenge vagyok! 
Egyszerre két követ nem tudok vinni. 
A mi köveink morzsolják egymást 
Nézd, két lila művirágkoszorú összefonódott * 
Ez a nevetés nem nevetés. 
Ez a kéz nem a tiéd, érzem 
Nincsenek idegei. 
Lomhán támolyog partjai közt a mi foyónk 
Jeges akadályokba ütközik a lassuló víz. 
Még mindig beszélek, pedig már 
Búgnak a levegőben a gépek. 
Egy lány a haját kontyba tűzte, ,/ 
Kifestette szemét, és elindult 
Talán éppen az én utamon, 
Hogy újranevesse az én nevetésem. 
Egy kéz kinyitott egy ablakot, 
Egy hetyke Szöszit kiáltva, felém integetett. 
S szemeim kelletlen gépiességgel 
Gonosz mosolygó játékba kezdtek. 
A szentképek sárgaorrú istennői 
Elfordították rólunk komoly szemeiket 

Tandi Lajos: 

Áztam mosolyodban 
fáztam könnyeidben 

ha nem lettél volna 
— megálmodtam volna a szemedet 
— kitaláltam volna a hajadat 

megmintáztalak volna 
— lelket loptam volna szépségekből 
— vért adtam volna felhasított ereimből. 

De voltál — s vagy 
talán tudtod nélkül mindenem, 
áztam mosolyodban, 
fáztam könnyeidben 
s most, távol tőled 
zokogva hallgatom őszöm zenéjét 
s hiszem lesz még időm, 
hogy megköszönjem 
mosolyod — amely áztatott 
könnyeid — melyekben dideregtem. 

Mi már nem lehelünk hősök 
a tegnapi halottak dicsőségével; 

mi már nem lehetünk szelídek 
a felnövő Krisztusok töviseivel; 

mi már nem szerethetünk 
a holnap-születők ártatlanságával. 

Az örök kánkán tovább dobog 
a kor, gőzölgő színpadán. 
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Nemzetközi elismerés. 
Az elmúlt tanévben dr. 
Földi Mihály egyetemi 
tanárt , a II. számú Bel-
gyógyászati Klinika 
Igazgatóját a Nemzet-
közi Lymphologiai Tár -
saság rendes tagjává 
dr. Boda Domonkos 
egyetemi tanárt , a 
Gyermekkl in ika igazga-
tó já t az Európai Gyer-
mekkori Nephrologiai 
Társaság rendes tag jává 
választották. Dr. Tóth 
Károly egyetemi tanár t , 
a II. számú Fog- és 
Szájbetegségek Klinika 
igazgatóját a Német 
Stomatologiai Társaság 
tiszteletbeli tagjai sorá-
ba választotta meg. Tóth 
professzort elnökévé vá-
lasztotta a Magyai- Fog-
orvos egyesület a hazai 
fogorvosképzés terén 
szerzett érdemei elisme-
réseként. 

Kiállí tás. A Szegedi 
Tanárképző Főiskolán 
két évenként megrende-
zésre kerülő nemzetközi 
tudományos ülésszak 
keretében immár ha-
gyományossá vál t a 
r a j z - és művészettörté-
neti tanszék kiállítása is. 
Ebben az évben a Jó-
zsef Att i la Tudomány-
egyetem Aulá jában ok-
tóber 12-r26 között ke-
rül bemutatásra a szak-
m a és a művészetked-
velő közönség számára 
a tanszék dolgzóinak az 
anyaga. 

Más kiállításoktól ab-
ban különbözik, ez a 
tárlat , hogy laboratóriu-
mi jellege van, nem 
reprezentat ív, de kép-
csarnoki prof i l ja sin-
csen. A tanszék a kor-
szerű rajzpedagógia mű-
helye, nagy erőfeszítés 
történik az ú j r e fo rm-
terv kiszélesítése és 
megvalósítása é rdeké-
ben; ez tükröződik az 
anyag egy részén is. 

A kiállí tás kapcsán 
megjelenő katalógus ki-
advány jellegű. A ne-
velőktől egy-egy kép-
reprodukció jelenik 
meg benne és Fischer 
Ernő tanszékvezető elő-
szava u t án Vinkler 
László főiskolai t aná r 
összehasonlító biográ-
üá j á t közli. 

Tizen Jugoszláviából. 
O j színt je lent ebben a 
tanévben a Szegedi Or-
vostudományi Egyetem 
külföldi ösztöndíjasai-
nak évről évre gyarapo-
dó csoport jában annak 
a tíz jugoszláv hallga-
tónak a bekapcsolása, 
ak ik felvételéhez az 
Egészségügyi Miniszté-
r ium hozzájárul t . Az 
1967/68-as tanévben 
egyébként ö tvenhat kül-
földi ösztöndíjas hallga-
tója van az egyetem-
nek. A függetlené vált 
af r ikai országból 27 f ia-
tal tanul Szegeden. Van-
nak mongolok, jo rdá-
niai ak, ciprusiak is. 

O j nővérszállás. Ré-
gi gond a kl inikákon 
dolgozó nővérek lakás-
gondja inak enyhítése, 
megoldása orvosegyete-
münkön. A nem szege-
di születésű, egyedülál-
ló nővérek sokszor 
azért kénytelenek ki-
lépni munkahelyükről , 
mer t n e m b í r j ák a ma-
gas albérleti á ra t fizet-
ni. Az egyetem másfél-
millió forintos költség-
gel még az Idén meg-
kezdi a Szemészeti Kli-
nika tetőterében egy 
ú j nővérszállás kialakí-
tását, mely 50 személy 
elhelyezésére nyúj t m a j d 
lehetőséget. 

Scraperrel a korai bronzkorban 

Magyar piramisok titka 
A kétegybázi ásatások szenzációja — Egy ismeretlen 

nép nyomában — Készülnek a pontos vizsgálatok 
Egyszer volt, hol nem volt, 

volt egyszer egy nép. Nagyon 
is egyszer, hiszen négyezer 
éve, s egyszer, hiszen „alig" 
kétszáz évig élhettek itt a 
Ká rpá t medencében, aztán 
szőrén-szálán eltűntek. Hon-
nan jöt tek? Hova mentek? 
Még nevük sincs. Gödörsíros 
kul túra, kurgán-kul túra , ok-
kersíros kul túra — ez a ne-
vük. Nyomukban rej télyek 
és hata lmas halmok. Ezek a 
magyar piramisok. A régé-
szek pedig, akárcsak Sher-
lock Holmes, türelmesen ke-
resik az „új lenyomatokat" , 
az áruló nyomokat . 

Az egyik ilyen „nyomot" 
Kétegyháza ha tá rában talál-
ták meg. Errefelé van egy 
35 halomból álló sírszerű 
temetkezési központ. A leg-
nagyobb az úgynevezett Tö-
rökhalom. Hét méter magas, 
hetven méter á tmérőjű ki-
emelkedés ez. Emberi kéz 
műve, melyet azonban nem 
bolygatott emberi kéz év-
ezredek alat t sem. 

Ezen a nyáron gépek és 
emberek érkeztek a ha lom-
hoz, és tíz méter szélesség-
ben átvágtág a közepét. S a 
halom felfedte t i tkát . Leg-
felül népvándorlás korabeli 
sírokat talál tak. Ide temet-
keztek a lusta szarmaták, 
akik készen kapták a pom-
pás s írhalmot laza földjével . 
Le j jebb azonban már kora-
bronzkori sírokat t á r tak fel. 

Dr. Gazdapusztai Gyula, 
az Ókortudományi és régé-
szeti tanszék tanszékvezető 
docense ezen a nyáron ú j 
módszerrel próbálkozott a 
halomásatásoknál. Scraperrel 
végezték el a munka nehe-
z é t 

— Egyik célunk az is volt, 
hogy a gépi fe l tárás használ-
hatóságát bizonyítsuk. Ez si-
kerül t is. A gép nem tet te 
tönkre a maradványokat . A 
korabronzkori sírokban n e m -
csak a csontvázak marad tak 
meg, de a gerendák és a ha -
lottakat borító bőrmaradvá-
nyok is. Ha t sírt t á r tunk fel. 
Egy gyereksírt ládába téve a 
Békéscsabai Múzeumnak 
adományoztunk. 

— Mit olvas ki a régész a 
leletekből? 

— Elsősorban azt, hogy 
miként temetkeztek ezek az 
emberek. A zsugorított hely-
zetű halot t fölött a sírgödröt 
tölgyfagerendákkal borí tot-
ták. Rendkívül szegényes 
mellékletanyagot ta lá l tunk: 
egy negyvenhárom ál la t -
csontból készült láncot, né -
hány sertéscsontot, két ezüst 
fü lkar ikát . És a központi sír-
ban ugyanúgy mint a köz-
népiben : mindegyik lábnál 
okkerrögöt. Edényt nem ta -
láltunk, de ilyenre még nem 
is volt hazánkban példa. 

— Tehát az okkersiros kul-
túra népével találkoztak? 

— A gödörsíros ku l tú ra 
jobb elnevezés, hiszen ok-
kerra l máshol is találkozha-
tunk. Oroszul j ámná já -ku l -
tu rának nevezik, ott is ha -
sonló sírokat t á r tak fel. Ami-
kor a nyár végén a Szovjet-
unióban j á r t am éppen ezért 
sok tudós érdeklődött ered-
ményeink iránt . Többek kö-
zött M. I. Artamonov pro-
fesszor, a leningrádi egyetem 

régészeti tanszékének a ve-
zetője és a Lenin dí jas E. I. 
Krupnov, a moszkvai régé-
szeti kutató intézet osztály-
vezetője. S nem csak az ér-
deklődésre kellett felfigyel-
nem, hanem ar ra is, hogy 
most is k i fe jezték: szeretné-
nek kapcsolatot tar tani ve-
lünk, közelebbről, akár ide-
látogatással is, megismerni 
eredményeinket . A hazai ér-
deklődésre sem panaszkod-
hatunk, kint já r t ná lunk a 
a televízió és f i lmet készített 
a munkáról . 

— Mik a tanszék további 
tervei? 

— Most egyelőre a lelet-
anyag feldolgozására várunk. 
Creguss Pál professzor vál-
lalta a faanyag vizsgálatát, 
az emberanyagét dr. Lipták 
Pál tanszékvezető docens 
végzi. A lehetőségek most 
már kialakítot ták intézetünk 
prof i l já t is: teljes erővel 
ezekre az ásatásokra ál lunk 
rá. Hallgatóink közül húszan 
nyáron Kétegyházán fizikai 
munká t már végeztek, az el-
méleti munka szakdolgozó-
inkra vár többek között. 
Ecsedi István hallgatónk 
például elkészíti Dél-Alföld 
halom-kataszterét , s így 
megál lap í tha t juk: milyen 
összefüggő halom-mezők van-
nak, van-e elhelyezkedé-
sükben valami rendszer. 
Eddig ugyanis a nagy sír-
halmokat egyediként kezel-

ték, most egymástól való tá-
volságukat — akárcsak a 
Szovjetunióban — térképé-
szeti módszerekkel próbál juk 
megállapítani. 

Így s az ásatásokat is foly-
tatva talán hamarosan meg-
oldódik a t i tok: milyen tör-
ténelmi szerepet játszott ez 
a nép a Kárpá t medencében. 
Ma még csak annyi t tudunk, 
hogy vádorolnak, ők hozzák 
be a lovat a Kárpá t meden-
cébe, vannak négykerekű ko-
csijaik, van szegényes kerá-
miá juk , ismerik a rezet és a 
bronzot. És építik ezeket a 
halmokat, amelyeknek mére-
teire jellemző, hogy három-
ezer köbméter földet kellett 
megmozgatniuk. 

Egyes elméletek szerint 
ez a legrégibb indoeurópai 
nép. A leletek azt igazolják, 
hogy méreteik valóban el tér-
tek az itteni őslakosságétól. 
Készülnek a pontos vizsgála-
tok . . . 

Elgondolom. Valahol sze-
kerek nyikorognak, lovak 
nyerítenek. Felszedelőzködik 
a tábor. De nem látni sem a 
harcosok arcát, sem az asz-
szonyokét. Mögöttük az i t t-
hagyott otthon utolsó szim-
bóluma: a halom. Apáik 
nagyapáik fekszenek itt, de 
a fiú ú j hazát indul keresni. 
Honnan jöt tek? Hova men-
nek? Ki tudja . Egyszer voit, 
hol nem volt, volt egyszer 
egy nép. 

Veress Miklós 
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Ki voltál, ember? — faggatják a központi sír halottját a 
régészet legizgalmasabb perceivel ismerkedő hallgatók. 

A ládába zárt gyereksírt óvatosan emelik ki a négyezer 
évvel fiatalabb felnőttek, hogy a békéscsabai múzeumot 

gazdagítsa. 

Havonta több mint egy millió 
Az 1966/67-es tanév s ta-

tisztikájából emel tünk ki 
egy jellemző adatot : a Sze-
gedi Orvostudományi Egye-
temen ösztöndíj címén ha-
vonta 1 millió 39 278 forin-
tot fizetett ki a tanulmányi 
osztály a hallgatóságnak. 
Ha figyelembe vesszük, 
hogy ebből az összegből hi-
ányzik a különböző intéz-
ményektől, vállalatoktól 
származó társadalmi ösz-
töndí jak összege, különös-

képp nyilvánvaló, hogy szo-
cialista á l lamunk mily nagy 
mér tékben támogat ja a ta-
nulni, magukat képezni aka-
ró fiatalokat. 

Ez az összeg 1500 hal 'ga-
tó között osztódik el, vagyis 
hallgatónként mintegy 693 
for int havi állami támoga-
tást jelent. Mi foglaltatik 
benne ebben az összegben? 
Tanulmányi ösztöndíjak, szi-
gorlók havi támogatása, szo-
ciális ösztöndíjak, társadalmi 

ösztöndíjak az egyetemi költ-
ségvetés terhére, népköztár-
sasági ösztöndíjak és hozzá-
járulás a kedvezményes 
menzai é tkezéshez 

S mit vá r ellenszo'gálta-
tásként az á l lam ezért a tá-
mogatásért? Fegyelmezett, 
szorgalmas munkát , jó ta-
nulmányi eredményeket , 
emberi tisztességet, becsüle-
tességet, közösségi emberhez 
illő magatar tást . 

Űj feladatok 
a szakszervezeti 
munkában 

Beszélgetés tudományegyetemünk 
szakszervezeti bizottságának 
elnökével 

„Szocialista oktatásügyünk egyik nagy jelentősé-
gű területe a felsőoktatási intézményekben folyó 
kommunista szakemberképzés. A szakszervezet min-
den lehetséges módon támogassa ezekben az intéz-
ményekben a ideológiai-politikai nevelő munka szín-
vonalának, eredményességének fejlesztését, az okta-
tó-nevelő munka hatékonyságának növelését, az ezt 
szolgáló jobb tárgyi és személyi feltételek biztosítá-
sát." 
(részlet a Pedagógusok szakszervezete VII. kongresszusának 
határozataiból) 

Az elmúlt tanév végén la-
punkban beszámoltunk a r -
ról, hogyan készülődnek 
felsőoktatási intézményeink 
a Pedagógusok Szakszerve-
zetének VIII. kongresszusára. 
Azóta végére é r tünk immár 
a nyárnak, amelynek elején 
— július 10—11-én — lezaj-
lott ez a nagyszabású ta-
nácskozás. Most ar ró l be-
szélgetünk dr. Szentpéteri 
István docenssel, a József 
Atti la Tudományegyetem 
Szakszervezeti bizottságának 
elnökével, hogy miként si-
kerü l t az i t t megvitatott 
problémákat a kongresszus 
elé tárni , milyen határoza-
tokba foglalták bele fel-
sőoktatási Intézményeink 
szakszervezeti képviselőinek 
elgondolásait. 

— Szakszervezeti ülésein-
ken különösen két fontos 
kérdés foglalkoztatott ben-
nünke t a kongresszus előké-
szítése során. Az egyik a 
levelező és esti okta tás 
egyetemi és speciálisan sze-
gedi helyzetének vizsgálatát 
tűzte ki célul. Voltak szél-
sőséges megnyilvánulások is, 
de ezeket nem vet tük f i -
gyelembe. Nem azonosíthat- ' 
tuk magunkat olyan gondo-
lattal , amely e fontos okta-
tási forma teljes felszámo-
lásával foglalkozott, de 
szükségesnek tar tot tunk ész-
szerűsítéseket. 

A másik, a tagságot na-
gyon élénken foglalkoztató 
probléma a felsőoktatási in-
tézmények dolgozóinak bér-
kérdése volt. Az oktatásügy 
terén dolgozók között a leg-
utóbbi pedagógus fizetés-
rendezés óta tagadhata t lanul 
bizonyos bérfeszültség van. 
Mi azt javasol juk, hogy 
megfelelően dokumentál t , re-
ális összevetéseket (az értel-
miségi dolgozók illetve a 
különböző szocialista orszá-
gokbeli pedagógusok fizeté-
sének összehasonlítását) tar-
talmazó jelentést kell a 
kongresszus elé bocsátani. 

— Ügy tudom, hogy a 
kongresszus határozatilag 
csupán a bérproblémával 
foglalkozott e két kérdés 
közül... 

— A kongresszus határo-
zatot hozott a felnőttoktatás 
fejlesztéséről Is, s ezen belül 
olyan megállapítást tett , 
hogy növelni kell a köve-
telményeket a középfokú és 
felsőfokú oktatásban, és el 
kell érni, hogy ezekben az 
iskolákban, intézményekben 
a felnőttek csak azonos kö-
vetelmények teljesítése ese-
tén kap janak azonos bizo-
nyítványt. 

A második számú határo-
zat az egységes oktatásügyi 
bérrendszer kialakí tásán be-
lül vizsgálja a jelenlegi vi-
szonyokat. Hangsúlyozza, 
hogy a lé tszámproblémákat 
f igyelembe vevő, ösztönző 
bérrendszer t kell kidolgoz-
ni. A határozatból az is ki-
tűnik, hogy a felsőoktatási 
dolgozók bérrendezésére a 
népgazdasági helyzet felül-
vizsgálásával kerül ma jd 
sor. 

— Milyen határozatokat 
kell szem előtt tartani még 
a további munkában? 

— Egyet emelhetünk még 
ki: az oktatásügyi reform 
megvalósításának során ke-
letkező további teendők kö-
zül a szocialista kommunista 
szakemberképzés területén 

az egyetemek fő fe ladatának 
a vezető funkció tökéletesí-
tését jelölték meg. Fokozni 
kell a nevelői te l jesí tmény 
társadalmi megbecsülését, 
össze kellene hangolni a kü-
lönböző szintű intézmények 
oktató-nevelő munká já t , 
egységes pedagógiai szem-
pontok kialakí tására kell 
törekedni. 

A határozat lényege te-
há t ez. Amit joggal h iányol , 
ha tnak az egyetemek dol-
gozói, hogy nem foglalkozik 
a határozat a kutató m u n -
kával megfelelően. Nem tű-
nik ki, hogy felsőoktatási 
intézményeink kutató intéz-
mények is egyben. Így nem 
határolható pontosan körül 
a szakszervezet munka te rü -
lete ezekben az intézmé-
nyekben: hogyan segítse, 
ösztönözze a szakszervezet 
a népgazdasági szempontból 
rendkívül fontos ku ta tómun-
kát, hogyan segítse a f iatal 
és idősebb kutatók helyes 
kapcsolatának kialakítását . 

A kongresszus határozatai 
ál talánosságban érint ik a 
felsőoktatási intézmények 
ügyeit. Talán m a j d a felső-
oktatási intézmények szak-
szervezeti vezetőinek bala-
tonfüredi konferenciá ján 
ezen kérdések megtárgyalá-
sára is sor kerül. 

— A szakszervezetek éle-
tében az utóbbi időben bi-
zonyos decentralizálási ten-
dencia figyelhető meg. En-
nek egyik jele volt az is, 
hogy a XXI. kongresszus ha-
tározatilag kimondta: 1968. 
januárjával az alapszerveze-
tek tagdijbevételi részesedé-
sét emelni kell. Éreztette-e 
hatását ez a tendencia a 
VIII. kongresszuson? 

— A pedagógus szakszer-
vezet kongresszusa ilyen 
konkrétan nem foglalkozott 
az anyagi eszközök eloszlá-
sával. Határozata így hang-
zik: „A szakszervezet anya-
gi eszközeit a gazdál-
kodó szervek mind na-
gyobb a rányban fordí tsák a 
tagság szociális és ku l turá-
lis szükségleteinek kielégíté-
sére, valamint az eredmé-
nyes mozgalmi munka M o -
teleinek biztosítására, s az 
évről évre növekvö anyagi 
eszközök felhasználása előtt 
az eddiginél jobban bizto-
sítsák a tagság döntési jo-
gát." 

— Milyen változások vol-
tak a vezetőségben? 

— Számunkra a legfonto-
sabb, hogy a pedagógus 
szakszervezet elnöke Csűrös 
Zoltán egyetemi t anár lett . 
Ez a tény önmagában is se j -
tetni engedi, hogy a kővet-
kezőkben a felsőoktatási in-
tézmények problémái na-
gyobb súlyt kapnak a köz-
ponti vezetőség és az e l -
nökség ülésein. 

Ez annál is biztosabb, 
mer t a központi vezetőség-
be beválasztották dr. Mezősi 
József kandidátust a JATE 
Ásvány és kőzettani tanszé-
kének docensét is, aki min-
den bizonnyal jól fogja kép-
viselni a felsőoktatási intéz-
mények és különösen a sze-
gediek érdekelt. A legfonto-
sabb munka Itthon, a főis-
kolán és egyetemen vá r 
azonban szakszervezeteinkre, 
hogy a kongreszus meghatá-
rozta elvek szerint gazdasá-
gi-társadalmi életünk ú j fel-
adataihoz felnőve bizonyít-
sák fontosságukat. 



Ш van veled SZEAC? 

Az atlétika portáján 

Válaszút? Nem! 

Egy pályakezdés kérdőjelei 
Örömmel mentem el a 

Nemzeti Galériába, a sze-
gedi képzőművészek művei-
ből rendezett kiállításra. 
Tanáraim: Vinkler László, 
Cs: Pa ta j Mihály, Szatmáry 
Gyöngyi alkotásai mellett 
találkoztam volt hallgatótár-
sam, Zoltánfi István két ké-
pével is. Zoltánfi idén nyá-
ron végzett, magyar-történe-
lem-rajz szakon. 

S amikor hallottam, hogy 
Szegeden maradt, itt tanít 
rajzot az egyik általános is-
kolában, ez az öröm még fo-
kozódott. Aztán találkoztunk 
és beszélgettünk. Ebből a 
beszélgetésből formálódott 
elő a cikk: írás arról, hogy 
lehet e jó pedagógus az, 
akiben művészi, alkotói vá-
gyak élnek. S fordítva is! 
Hogy a pedagógusi hivatás 
gyakorlása mellett megvaló-
sulnak-e a művész vágyai. 

- - Tudod — mondta eltű-
nődve Zoltánfi — most ér -
zem csak, milyen jó volt a 
főiskolán. Valahogy hiány-
zanak az órák, a szeminá-
riumok, a viták. S a többiek 
persze, akik szétrajzottak, 
szétszóródtak a búcsúzásunk 
után. 

Pedig elég nehéz volt ez a 
négy év. Három szakon 
kellett helytállni a tanulmá-
nyaimban s még dolgozni is, 
festeni, nem külső kényszer 
hatása alatt, hanem belső 
szükségből, belső parancsra. 
Nélkülöztünk, hogy festékre, 
egyebekfe költhessünk töb-
bet. Éjszaka is fennmarad-
tunk áeígozni, tanulni. Most 
másféle nehézségekkel kell 
megküzdenem. Most hogy 
tanítok, érzem: keveset ka-
punk a főiskolán a pedagó-
gusi munka gyakorlati is-
mereteiből. Kevés a szak-
mai gyakorlat óraszáma! 
Emlékszem a javaslatunkra: 
a negyedévesek a második 
félévben heti 15 órát tanít-
sanak s heti 5 órában foglal-
kozzanak a módszertannal 
tanítási fizetés mellett. 

— Ha már a tanításról be-
szélünk, az eddigiek alapján 
hogy látod:« össze lehet-e 

a napi munka során egyez-
tetni a két hivatást, a mű-
vészét és a pedagógusét? 

— Hihetetlennek tűnhet — 
felelte — de bennem a ket-
tő nem csak hogy jól meg-
fér egymással, hanem kie-
gészíti egymást. Hogy mást 
ne mondjak: a gyermekek 
rajzainak csodálatos ihlető 
ereje van. S ezt csak az a 
festő tudja értékelni, aki ál-
landóan kapcsolatban van a 
gyermekekkel, ismeri kép-
zeletvilágukat, naiv fogal-
maikat. 

— örültél , amikor közöl-
ték veled, hogy Szegeden 
kapsz állást? 

— Nagyon. Való igaz, 
hogy tán • túl nagy előnnyel 
is indultam a pályámon a 
többiekkel szemben. Sokat 
jelent az is. hogy az isko-
lában kitűnő kollektívába 
kerültem. S felbecsülhetet-
len jelentősége van számom-
ra, hogy, nem kellett elsza-
kadnom a város képzőmű-
vészeti életétől. Nekem 
ugyan nincsenek formai elő-
ítéleteim, meggyőződésem, 
hogy a festői eszközöket, a 
megjelenítés módját minden 
esetben az alkotói szándék 
és az elmondandó tartalom 
határozza meg. Jó festő csak 
intellektussal bíró ember le-
het. A született tehetségek 
kivételek. Jó, hogy it t ma-
radhat tam azoknak a mű-
vészeknek a közelében, 
akiktől eddig is sokat ta-
nultam. Az a véleményem, 
hogy az ember csak akkor 
lehét igazán művésszé, ha e 
hivatás nem csupán maga-
tartása, hanem életformája 
lesz. Az, hogy szerepeltem 
képeimmel a Szegedi Nyári 
Tárlaton és a Nemzeti Ga-
lériában rendezett kiállítá-
son, tudom, előlegzett biza-
lom. Szeretnék ennek a bi-
zalomnak megfelelni s ez 
még elmélyültebb munkára 
és tanulásra sarkall. 

Sok más dologról is szó 
esett még. Beszélgettünk s 
amikor elköszöntünk egy-
mástól és még egyszer át-
gondoltam magamban min-

dent, az a meggyőződés for-
málódott ki bennem, hogy 
Zoltánfi Istvánnak sikerül 
ez a bizonyítás, hogy e pá-
lyakezdés kérdőjeleit hama-
rosan felvált ják majd a si-
kerek, eredmények biztonsá-
got és bizonyosságot adó fel-
kiáltójelei, pontjai. 

Éltető Mária 

NAPJAINKBAN, amikor 
a Szovjetunió és az USA, cte 
más nemzetek egyetemistái 
is v i l á g c s ú c s o d állítanak 
fel atlétikában, a szegedi 
egyetemisták eredményei 
még az országos szinvonalat 
sem érik el. Honnan ez az 
óriási különbség ? Erre a kér-
désre kerestem választ a 
SZEAC atlétikai szakosztá-
lyának vezetőinél, s bár meg-
nyugtató kép a beszélgetés 
után sem alakult ki ben-
nünk, úgy hiszem nem ér-
dektelen az atlétikát szere-
tő egyetemisták számára — 
sajnos kevesen vannak ilye-
nek Szegeden —, megrajzol-
ni a jelenlegi he'yzetet, fel-
tárni a jelenlegi gyenge 
eredmények okát. 

Hiszen nem mindig volt 
ez így. Volt a szegedi egye-

Bolgár vendégek 
a jogi karon 

A JATE Állam és Jogtu-
dományi Kara és a Szófiai 
Egyetem Jogi Fakultása kö-
zötti szerződés értelmében 
évente magyar egyetemis-
ták Bulgáriában, bolgár jog-
hallgatók pedig Magyaror-
szágon töltik kötelező gya-
korlatukat. Az elmúlt na-
pokban — viszonozva a ma-
gyar joghallgatók nyári bul-
gáriai látogatását — tíz na-
pot töltött Szegeden a szó-
fiaiak küldöttsége. A vendé-
geket a kari KISZ-szervezet 
patronálta ittlétük alatt. 

— Nagy szeretettel fogad-
tak bennünket Magyarorszá-
gon — mondta Peter Krot-
nev, a küldöttség egyik tag-
ja, majd hozzátette — sok 
szeretettel gondoskodtak ró-
lunk, egyetlen üres percünk 
sem volt, ez azonban nem 
panasz, sőt csak köszönni 
tudjuk. A magyarok nagyon 
figyelmes vendéglátók,, ezt 
tapasztaltuk e néhány nap 
alatt is. 

A KISZ-szervezet által fel-
kért kísérők mindent meg-
tettek azért, hogy a külföl-
di egyetemisták jól megis-
merhessék a várost. így 
többek között megtekintet-
ték a füvészkertet, a zsina-
gógát. a múzeumot, a Má-
tyás-téri templomot, Újsze-
gedet, a kibernetikai labo-
ratóriumot és a Dómot. 

— A legnagyobb élményt 
az orgona jelentette szá-
munkra a városnézés során. 
Nálunk pravoszláv egyház 
működik és ez tilt ja az or-
gona használatát. Amikor 
betértünk a Dómba, olyan 
szerencsénk volt. hogy sike-
rült orgonazenét is halla-
nunk. Csodálatos élmény 
volt! — áradozott Kintso 
Kindalov. 

Idejük többi részében is-
merkedtek magyar kollé-
gáikkal, műsoros rendezvé-
nyeken vettek részt. 

— Jól élnek a magyar 
egyetemisták, vidámak, sze-
retnek szórakozni. Mi sem 
különbözünk tőlük, ezt jó 
néhányszor megmutattuk — 
nevetett Georgi Rokov. — 
Főleg a Tisza-presszót lá-
togattuk. Hogy milyen cso-
dálatosan csinosak itt Sze-
geden a lányok! 

A magyar konyha, illetve 
az egyetemi menza az ő 
tetszésüket sem nyerte meg. 
Véletlenül? 

A küldöttséget elutazása 
előtt fogadta Dr. Antalffy 
György professzor, a kar dé-
kán ja és szívesen elbeszél-
getett velük a Bulgáriában 
folyó jogászképzésről, ta-
pasztalataikról. itt szerzett 
élményeikről. 

A csereakció jól sikerült 
és ezért a következő évek-
ben is érdemes lenne szor-
galmazni hasonló akciók le-
bonyolítását! 

R. E. 

temeken hagyománya az at-
létikának, volt a SZEAC-
nak országos bajnoka, kala-
pácsvető csapata, de ez már 
sajnos a múlté. 

Jelenleg a szakosztályban 
csak százhúsz tagot tartanak 
nyilván, de ezek között is 
kevés az elsőosztályú spor-
toló s azok sem egyetemis-
ták. Tehát sem minőség, sem 
mennyiség. Igen — mondja 
Katona András szakosztály-
vezető, — így van, de ezen 
nem is lehet csodálkozni. 
Ugyanis hiába alapsportág 
az atlétika, hiába a sportok 
„királynője" az atlétika és 
az atléták sem kapnak olyan 
támogatást és elismerést, 
amilyen ezt a sportágat 
megilletné. 

AZ OBJEKTÍV nehézsé-
gek egyrészét, mint például 
a felszerelés hiányosságait 
(elképesztő, hogy a szak-
osztálynak összesen 15 pár 
futócipője van, nincs ma-
gasugróléce, gerelye) még-
csak megoldják valahogy.de 
a problémák többségével a 
szakosztály egyedül nem tud 
megbirkózni. A SZEAC el-
nöksége pedig már hosszú 
idő óta nem vette alaposan 
bonckés alá az atlétika hely-
zetét. Problémák, nehézsé-
gek pedig vannak bőven. 
Csak egy-két példa: egy ed-
zőre átlag harminc verseny-
ző jut, s ezek a versenyzők 
sem tudnak a menza kosz-
ton megfelelő intenzitású 
edzést folytatni. S ha tud-
nának is, minek? A ver-
senynaptár szerint a fő ver-
senyek vizsgaidőszakban és 
nyáron vannak, így az at-
létikai szakosztály lényegé-
ben holt időben dolgozik. S 
az objektív nehézségek 

szubjektívekkel párosulnak. 
A hallgatók egyre inkább a 
„könnyebb", játékosabb 
sportokat választják a sok 
lemondást követelő atlétiká-
val szemben, amelynek 
csúcseredményei lassan 
egyébként is elérhetetlen tá-
volságba kerülnek az átlag-
színvonaltól. S még az sem 
biztos, hogy sportágat vá-
lasztanak a hallgatók, hiszen 
a sokfaj ta szórakozás közül 
csak egy a sport. Attól pe-
dig, hogy a sokoldalú ember 
iránti igény általánossá vál-
jon, még messze vagyunk. 

MÉGIS MIT lehetne ten-
ni, hogy valamilyen előrelé-
pés történjen az elkövetke-
ző időszakban? Számolva 
azzal, hogy a jelenlegi hely-
zetben a szegedi felsőfokú 
oktatási intézményekben 
nem lehet tömegessé tenni 
az atlétikát. Először is, a 
minőségi fejlesztésre kell 
törekedni, s a szakosztályo-
kon belül csak ezzel kellene 
foglalkozni. Szemléleti vál-
tozásra van szükség nem-
csak a hallgatóknál, hanem 
az egyetemi vezetésnél is: 
becsüljék meg jobban az a t -
létákat és általában a spor-
tolókat. 

Népszerűsíteni kell az a t -
létikát, minden lehetséges 
fórumon, s elkezdeni a ki-
választást, a tehetségek fel-
kutatását már a középisko-
lások körében. Megteremte-
ni a lehetőséget arra, hogy 
azok, akik vállalják az áldo-
zatokat, a lemondást, jobb 
körülmények közé kerülje-
nek. 

Talán még megérjük, hogy 
lesz egyszer az egyetemeken 
ls pezsgő atlétikai élet. 

Ambrus György 

Fizessétek e lő ! 
Olvassátok! 

A ti lapotok a 
. . . . » -
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CSENDELET Zoltánfi István 

Elkészül-e? 
A kérdést nem mi tettük 

föl először a kivitelezőnek, 
a Csongrád megyei Állami 
Építőipari Vállalatoknak, 
hanem orvosegyetemünk 
Gazdasági Igazgatósága s 
ők sem először, hiszen ere-
detileg talán már e tanév 
kezdetére be kellett volna 
költözniök a hallgatóknak 
az ú j kollégiumba. 

Egyelőre azonban még a 
jó öreg Jancsó Kollégium-
ban laknak az ú j kollégi-
um jövendő lakói. Az épít-
kezés halad, ha l adga t . . . 
Módszeresen, lassan. Lassan, 
de biztosan! — Mondhatná 
valaki. Csakhogy az sem 
biztos, hogy az év végéig át-
adásra kerül ez a közel 15 
és félmillió forintos objek-
tum. 

A totózás, találgatás min-
denesetre folyik. Ha angolok 
volnánk, már számtalan fo-
gadást kötöttünk volna. De 
nem vagyunk angolok s 
egyébként is úgy tűnik, túl 
kockázatos a december 31-i 
átadási határidőié fogadni. 

TATA 
így szólította őt öreg és fiatal: 

az őszülő nagyapa, a meglett 
férfi és a csapatba most belecse-
peredett If jú is — hozzá képest 
mind gyerkóc. Alakja körül meg-
merevedett az idő, múltjáról már 
életében legendák tudósítottak. 
Akik az utolsó negyedszázadban 
ismerkedtek meg vele. nem vet-
tek rajta észre változást. Megsár-
gult, sakktörténelmi érdekességü 
fotográfiákon rábukkanva legföl-
jebb azt fedezhetjük föl. hogy 
valaha gondosan ápolt ősz sza-
kállt viselt. A bibliai pátriárkák 
kelthették híveikben az ősidők-
ből származás és maradandóság 
ilyen zavarba hczó és tiszteletet 
parancsoló érzését. 

Forgács Leó kortársa. már 
sakkrovatot vezet (az egyik sze-
gedi napilapét), amikor Capab-
lanca először hajózik át Európá-
ba és Szabó László világrajötte-
kor rég a háború poklában for-
golódik tisztként — de a most 
pelyhedző állú Gergely Laci el-
len ls küzd töretlen szívóssággal 
és ravaszsággal. Mert harcosság 
és ravaszság a legjellemzőbb stí-
lusára mindenkor. Megőriz vala-
mit a századforduló — a Vid-
mar által visszasóvárgott arany-
kor — titánjainak a sakkot vé-
res komolyon vevő harcos szel-
leméből. Mint haidani lovagok, 
ő sem ismer félelmet a 64 me-
zőn. ámbár a gáncsot éppen nem 
veti meg (legföljebb ha ellene 
alkalmazzák!. Itt. c hol Dél-ke-
rület. hol Csonarád-meeve. hol 
Szeged város néven nyilvántar-
tott sakk-tájon él mindvégig: a 
sakkal, a sakkért — olvkor a 
sakkból . . . A két háború közt 
rencTezett városi versenyeken — 
így tudja azt a sakkberkekben 
szájról szálra szálló legendakör 
egy darabja — fordulóról fordu-
lóra rendszeresen kunyorált a 
rendezőségtől egy kis előleget az 
első díjra. Azon legföljebb a jó-
zan polgári gondolkodáshoz és 
bankfegyelemhez szokott mecé-
nás ütközött meg. hogy e szo-
kásától vesztett játszma után se 
tért el. Tehette. 

Régi Sakkvilág évfolyamok 
egyhangúan ismétlik nevét a vá-
rosbajnokságok élén. Ss mintha 
mi sem változott volna: az idei 
városbajnokságban is ő. Konrád 
Alajos, az első (holt versenyben) 

A sors nem kényeztette, a kor 
is megszedte ralta adóját: háta 
meggörbült, füle elrestült. keze 
meg-megremegett, betegség foj-
togatta. Panaszkodni azonban 
csak nagyritkán panaszkodott, 
akkor sem ilyen apróságok, ha-
nem súlyosabb csapások miatt: 
„Ha én akkor (t. 1. 1948-ban) f2-
re teszem a huszárom 1" vagy 
„Ö, ha én ezt a változatot ha-
marabb (értsd: vagy 30 éve) ol-
vasom!" Előfordult, hogv szű-
kebb pátriájában. Felsővároson 
eltévedt. A sakktáblán sosem. 
Amikor csapata némi lelkiisme-
retfurdalással bocsájtotta botor-
kálón magányos útjára a szom-
bati budapesti forgalomban. Л 
volt az egyetlen, aki az ellenfél 
város peremén eldugott klubhe-
lyiségét idejében megtalálta. 

Vidmar és Botvinnik a sakk-
beU ambícióknak 50 éves kor 
fölött bekövetkező megcsappa-
násáról vall. Benne még a 9. év-
tizedben ls legföljebb csak foko-
zódott, de semmiképp sem csök-
kent az ambíció. Nekilátott el-
méletet tanulni. Felekl László 
1958-ban Stockholmba látta a 
brazil szurkolókat a labdarúgó 
világbajnokság döntője után és 
úgy vélte: találkozott az emberi 
boldogsággal Nem látta viszont 
a Tatát, amikor 83 éves korában 
megszerezte minősítéséhez a csil-
lagot. 

Minap vasárnap még verseny-
játszmát n^ert — és hét végére 
el is temették. Furcsa volt rá-
döbbenni. hogy ő is halandó. 

Mit ír jak szépet e megemléke-
zés végére? Csak az igazat. Ami 
valószínűleg nagy megelégedés-
sel töltené el: 

Hiányozni fog Szeged sakkéle-
téből. 

FRANCIA VEDELEM. Konrád 
—Lénárd, Hódmezővásárhely 
1931*. 
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E játszmáját vette föl Maróczv 
Géza „Végjátékok és játszmák" 
című kötetének kis magyar pan-
theonjába. 
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gatóla Kiadóhivatal: Szeged. Ta-
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